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KRM.0002.0015.2024 

D2024.12.01496 

 

Protokół 

X Sesji Rady Miasta Kalisza 

w dniu 19 grudnia 2024 roku 
 

I. Otwarcie posiedzenia.  

 
Sławomir Lasiecki, przewodniczący Rady Miasta Kalisza powitał obecnych na 

dzisiejszej Sesji Rady Miasta Kalisza:  

– radnych,  

– prezydenta, 

– wiceprezydentów, 

– naczelników wydziałów i pracowników Urzędu Miasta,  

– dyrektorów jednostek organizacyjnych miasta, 

– komendantów: policji, straży pożarnej i straży miejskiej,  

– przewodniczących rad osiedlowych, sołtysów, 

– przedstawicieli kaliskich mediów, 

– studentów Uniwersytetu Kaliskiego im. Prezydenta Stanisława Wojciechowskiego, 

kierunku Bezpieczeństwo wewnętrzne na Wydziale Nauk Społecznych wraz 

z opiekunem. 

Powitał serdecznie wszystkich obecnych na sali noszącej imię prezydenta Ignacego 

Adama Bujnickiego. 

 

Następnie przewodniczący poprosił radnych o potwierdzenie obecności poprzez 

naciśnięcie na tabletach przycisku „KWORUM”. 

 

Na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym 

przewodniczący otworzył X Sesję Rady Miasta Kalisza, stwierdzając, że uczestniczy 

w niej 21 radnych, co stanowi quorum, przy którym można obradować i podejmować 
uchwały.  

 

Na sekretarza obrad zaproponował wiceprzewodniczącego Tadeusza Skarżyńskiego. 

 
II. Propozycje zmian porządku obrad. 
 

Radni otrzymali, 12 dni przed sesją, projekty uchwał, przygotowane na X sesję, wraz 

z porządkiem obrad, w którym jest 7 projektów uchwał.  

 

Po przekazaniu materiałów sesyjnych do Kancelarii Rady Miasta wpłynęły kolejne 

projekty uchwał, w związku z tym przewodniczący zaproponował rozszerzenie 

porządku obrad, wprowadzenie w punkcie V numeracji rzymskiej – Podjęcie uchwał 

w sprawie – dodatkowych punktów numeracji arabskiej: 
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nowego punktu 4 – projektu uchwały w sprawie ustalenia stawek dotacji 

przedmiotowych dla Miejskiego Zarządu Budynków Mieszkalnych w Kaliszu – 

samorządowego zakładu budżetowego na 2025 rok – przekazanego radnym 

12 grudnia, 

nowego punktu 5 – projektu uchwały w sprawie ustalenia stawki dotacji 

przedmiotowej dla Miejskiego Zarządu Budynków Mieszkalnych w Kaliszu – 

samorządowego zakładu budżetowego na 2025 rok – przekazanego 12 grudnia, 

nowego punktu 6 – projektu uchwały w sprawie pokrycia części kosztów 

gospodarowania odpadów komunalnych z dochodów własnych niepochodzących 

z pobranej opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi – przekazanego 

12 grudnia, 

nowego punktu 7 – projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2024 

rok – przekazanego państwu 11 grudnia, 

punktu 8 – projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla 

Miasta Kalisza na lata 2024-2043 – przekazanego 11 grudnia, 

punktu 13 – projektu uchwały w sprawie zmiany Gminnego Programu Rewitalizacji 

Miasta Kalisza – przekazanego 11 grudnia, 

punktu 14 – projektu uchwały w sprawie nadania nazw drogom publicznym na terenie 

miasta Kalisza – przekazanego 11 grudnia, 

punktu 15 – projektu uchwały w sprawie przepisów porządkowych i opłat związanych 

z przewozem osób i bagażu publicznymi środkami transportu zbiorowego w kaliskiej 

komunikacji miejskiej – przekazanego 11 grudnia, 

punktu 16 – projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie Miasta 

Kalisza do projektu pn. „Nasze dziedzictwo – od Jezuitów do św. Józefa” – 

przekazanego 12 grudnia, 

punktu 17 – projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi pani 

█████████████* na dyrektora Szkoły Podstawowej nr 8 im. Bohaterów 

Westerplatte w Kaliszu – przekazanego 13 grudnia, 

punktu 18 – projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi pani 

█████████████* na Prezydenta Miasta Kalisza – przekazanego 16 grudnia, 

punktu 19 – projektu uchwały w sprawie ustanowienia roku 2025 w Kaliszu Rokiem 

Kalisza – Miasta Królewskiego – przekazanego 17 grudnia, 

punktu 20 – projektu uchwały w sprawie ustanowienia roku 2025 w Kaliszu Rokiem 

ks. Józefa Sieradzana – przekazanego również 17 grudnia. 

 

Ponadto 16 grudnia do Kancelarii Rady Miasta wpłynęła autopoprawka Nr 2 do 

projektu uchwały w sprawie uchwały budżetowej na 2025 rok; 17 grudnia wpłynęła 

autopoprawka do projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2024 

rok oraz autopoprawka do projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 

Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2024-2043; natomiast 18 grudnia wpłynęła 

autopoprawka do projektu uchwały w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie 

wygasają z upływem roku budżetowego 2024; autopoprawka Nr 2 do projektu 

uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2024 rok oraz autopoprawka Nr 2 

do projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta 

Kalisza na lata 2024-2043. 
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Przewodniczący poprosił zatem radnych o rozszerzenie porządku obrad o nowy 

punkt 4, znajdujący się w punkcie V, projekt uchwały w sprawie ustalenia stawek 

dotacji przedmiotowych dla Miejskiego Zarządu Budynków Mieszkalnych w Kaliszu 

– samorządowego zakładu budżetowego na 2025 rok – 23 osoby były za (23 radnych 

obecnych). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o nowy punkt 5, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie ustalenia stawki dotacji przedmiotowej dla Miejskiego 

Zarządu Budynków Mieszkalnych w Kaliszu – samorządowego zakładu budżetowego 

na 2025 rok – 23 osoby były za (23 radnych obecnych). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o nowy punkt 6, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie pokrycia części kosztów gospodarowania odpadów 

komunalnych z dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi – 23 osoby były za (23 radnych obecnych). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o nowy punkt 7, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2024 rok – 23 osoby były 

za (23 radnych obecnych). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 8, znajdujący się w punkcie V, projekt 

uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na 

lata 2024-2043 – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Marcin Strzelec). 

 

Tym samym numeracja pozostałych punktów uległa zmianie. 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 13, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie zmiany Gminnego Programu Rewitalizacji Miasta Kalisza 

– 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania – Marcin 

Strzelec). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 14, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie nadania nazw drogom publicznym na terenie miasta 

Kalisza – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania – 

Marcin Strzelec). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 15, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie przepisów porządkowych i opłat związanych z przewozem 

osób i bagażu publicznymi środkami transportu zbiorowego w kaliskiej komunikacji 

miejskiej – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania – 

Marcin Strzelec). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 16, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie Miasta Kalisza do 



4 

 

projektu pn. „Nasze dziedzictwo – od Jezuitów do św. Józefa” – 22 osoby były za 

(22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania – Marcin Strzelec). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 17, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi pani █████████████* na 

dyrektora Szkoły Podstawowej nr 8 im. Bohaterów Westerplatte w Kaliszu – 22 osoby 

były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania – Marcin Strzelec). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 18, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi pani █████████████* na 

Prezydenta Miasta Kalisza – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny 

podczas głosowania – Marcin Strzelec). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 19, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie ustanowienia roku 2025 w Kaliszu Rokiem Kalisza – 

Miasta Królewskiego – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Marcin Strzelec). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 20, znajdujący się w punkcie V, 

projekt uchwały w sprawie ustanowienia roku 2025 w Kaliszu Rokiem ks. Józefa 

Sieradzana – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania 

– Marcin Strzelec). 

 

Wobec braku innych propozycji bądź uwag do porządku obrad, przewodniczący 

stwierdził przyjęcie rozszerzenia porządku obrad, wprowadzenia w punkcie V 

dodatkowych punktów. Poprosił też o naniesienie zmian w materiałach sesyjnych, 

w punkcie V, czyli dopisanie nowych punktów od 4 do 8 oraz dopisanie po punkcie 12, 

punktów od 13 do 20. 

 

III. Przyjęcie protokołu z IX Sesji Rady Miasta Kalisza. 
 

Wobec braku uwag do protokołu z IX sesji, wyłożonego do wglądu w Kancelarii Rady 

Miasta, przewodniczący stwierdził jego przyjęcie. 

 

IV. Sprawozdanie prezydenta z wykonania uchwał rady oraz działań 
i przedsięwzięć w okresie międzysesyjnym. 

 
Sprawozdanie prezydenta Miasta z wykonania uchwał rady oraz działań 

i przedsięwzięć w okresie międzysesyjnym radni otrzymali w wersji elektronicznej 

w dniu wczorajszym. 

 

V. Podjęcie uchwał w sprawie:  
 

Ad. 1. harmonogramu sesji Rady Miasta Kalisza na 2025 r. 
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Zgodnie ze Statutem Miasta Kalisza rada obraduje na sesjach zwoływanych przez 

przewodniczącego zgodnie z harmonogramem uchwalonym: 

1) w pierwszym roku kadencji – w ciągu trzech miesięcy od jej rozpoczęcia, 

2) w następnych latach – na ostatniej zwyczajnej sesji roku poprzedniego. 

W związku z powyższym podjęcie uchwały jest uzasadnione. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz 

Samorządu Osiedlowego Rady Miasta Kalisza. 

 

O zabranie głosu poprosił radny Radosław Kołaciński – panie przewodniczący, 

szanowni państwo, ostatnio na Komisji Budżetu i Finansów rozmawialiśmy na ten 

temat. Też była pani naczelnik kancelarii. Akurat tak harmonogram został 

przygotowany, że sesja styczniowa przypada w drugi tydzień ferii, szybciej są komisje, 

w związku z tym chodzi o to, że dużo radnych ma dzieci i wyjeżdżają na jakieś ferie 

zimowe. I czy nie byłaby możliwość przesunięcia i zgrania tego terminu tak, żeby duża 

liczba radnych mogła uczestniczyć w tych komisjach i w sesji, tak? Mnie to akurat nie 

przeszkadza, ale tu wnioskują radni, którzy mają dzieci w wieku, no w szkole 

podstawowej i w związku z tym jest pytanie, czy nie możemy trochę zmienić tego 

harmonogramu? Mówię tylko o miesiącu styczniu. Może potrzeba, nie wiem, 3 minuty 

przerwy, żeby to ustalić, jakby to pasowało, też żeby nie zakłócić pracy urzędu i tyle. 

Taki jest wniosek mój... Nie wiem, no trzeba ustalić, no koncyliacyjnie, tak? 

 

Karolina Skrzypczyńska – panie przewodniczący, panowie prezydenci, no nie 

myślałam, że nastąpi ten moment, ale chciałabym powiedzieć, że zgadzam się 
z radnym Kołacińskim. I taka sugestia rzeczywiście może, żeby te nasze obrady były 

w pełni, pełne i w pełnym składzie, może rzeczywiście ta sesja styczniowa, ewentualnie 

przesunięta na kilka dni później, pozostawiam pod rozwagę prezydium oraz 

szanownym państwu, dziękuję. 
 

Przewodniczący – ja bardzo dziękuję za państwa wystąpienia. Zwracam uwagę, że 

państwa uwagi, choć bardzo słuszne, one powinny dotrzeć do komisji, która 

opiniowała to. Słucham? Więc ja się skłaniam do tego, żebyście państwo mogli się 
teraz wypowiedzieć na właśnie, w spotkaniu na krótkiej przerwie i zaraz ją ogłoszę, 
ale bardzo bym prosił o to, że takie uwagi oczekiwałbym, żeby były zgłaszane na 

Komisję Prawa, Porządku Publicznego i Samorządu Osiedlowego, bo to jest komisja 

merytoryczna, na której te uwagi powinny być przedyskutowane. Nawet jeżeli państwo 

bezpośrednio, ci, którzy mają te dzieci w wieku szkolnym i nie jesteście członkami 

komisji właśnie Prawa, Porządku Publicznego i Samorządu Osiedlowego, nie 

uczestniczycie bezpośrednio w tych spotkaniach, to przecież macie tam 

przedstawicieli, w związku z tym trzeba te tematy rozwiązywać znacznie wcześniej, bo 

w tym momencie no naprawdę zaczyna być kłopot, bo zamiast realizować szybko 

punkty, które mamy już w zatwierdzonym porządku obrad, no rozbijamy się. 
 

Tadeusz Skarżyński – szanowny panie przewodniczący, państwo prezydenci, ja jestem 

członkiem Komisji Prawa i na tej Komisji Prawa właśnie mówiłem o tym, że termin 

styczniowy jest terminem bardzo niezręcznym, jeżeli chodzi o przeprowadzenie sesji. 

Właśnie ze względu na to, że zaczynają się komisje 2 tygodnie wcześniej, także było to 
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na Komisji Prawa. Nie ma akurat pana przewodniczącego Komisji Prawa, ale 

zgłaszałem ten problem, jeżeli chodzi o Komisję Prawa. 

 

Andrzej Plichta – panie przewodniczący, panowie prezydenci, szanowni państwo, 

cieszę się, że koncyliacyjnie podchodzimy do tego tematu, bo tak naprawdę sesja może 

wszystko i w związku z tym, że usłyszałem przed chwilą od przewodniczącego 

Skarżyńskiego, że ten temat jednak był poruszany, a więc chciałbym tylko przyłączyć 
do tych głosów, które mówią, żeby jednak w tym terminie sesja się nie odbyła. Mogę 
dać taką propozycję, nie wiem czy, ale tak jak powiedziałem, sesja może wszystko. 

Sesja wcale nie musi się odbyć o godzinie 9-tej, może się odbyć o godzinie 12-tej, czy 

o godzinie 13-tej, a przed sesją mogą być komisje. Nieraz nawet mogą być to komisje 

wspólne, przecież też tak to robimy, więc myślę, że rozwiązanie należy do nas. Żeby nie 

było, moje dzieci już dawno miały ferie, obecnie nie występuję tutaj w imieniu, ale tak, 

oczywiście, zawsze można to wykorzystać, ale przede wszystkim należy zrozumieć tych, 

którzy chcą z tych ferii skorzystać, które się po prostu należą. Więc bardzo proszę 
poważnie rozważyć tą sprawę, panie przewodniczący, bo jak widzimy tutaj, 

porozumienie jest ponad podziałami politycznymi i należy wziąć to bardzo mocno pod 

uwagę. Dziękuję. 
 

Kamila Majewska – panie przewodniczący, myślę, że są dwa wyjścia. Możemy tą sesję 
zrobić albo tydzień później, czyli na początku lutego, albo też jest możliwość w ogóle 

zrobić dopiero lutową sesję. Ja bym może poprosiła, jeśli byłaby tutaj, dobrze?, taka 

opcja, panią skarbnik, czy to nie stanowiłoby problemu, jeśli właśnie tej jednej sesji by 

nie było? 

 

Tomasz Grochowski – panie przewodniczący, panie prezydencie, szanowni państwo, 

drodzy radni, złożyłem i tu kieruję wzrok na panią z Kancelarii Rady Miasta, złożyłem 

w końcu zapytanie odnośnie możliwości przeprowadzania sesji on-line'owych, no więc 

być może jest to trzecie wyjście, pani Kamilo, a nie tylko przesuwanie na luty, 

ewentualnie przesuwanie terminu. To jest taka trochę, jakby wykorzystanie narzędzi, 

które mamy, narzędzi nowoczesnych, które no też nas w pewien sposób przygotują do 

różnych niechcianych scenariuszy w przyszłości. Powinniśmy wypracować sobie dobry 

sposób komunikowania się jako rada w sytuacjach, kiedy no niestety część z nas nie 

będzie mogła być chociażby na obradach sesji Rady Miasta. No więc złożyłem 

zapytanie, mam nadzieję, że obecne przepisy pozwalają na to nadal, bo są różne 

dyskusje i różne opinie, no więc zbadajmy i spróbujmy wykorzystać. Dziękuję. 
 

Przewodniczący – dziękuję bardzo. Z tego, co wiem, to akurat ta propozycja jest nie do 

zrealizowania, ale poprosimy pana radcę o przedstawienie stanu faktycznego, 

prawnego, bo z tego, co wiem, to po prostu te sesje były przypisane do stanu 

wyjątkowego, jakim był COVID. I ten stan zagrożenia epidemiologicznego minął 
z dniem 1 lipca i od tego czasu już, roku 2023, więc od tego czasu po prostu nie mamy 

podstawy prawnej do podjęcia takich działań. W związku z tym, bo widzę, że nasz 

prawnik przytakuje, więc to tak wygląda. Ja, ale to, ale to powiem tak, nie będziemy 

teraz się wyliczać, kto ma jakie dzieci, czy wnuki ma, czy, czy nie wiem, czy się 
opiekuje jakimiś dziećmi, to nie jest istotne w tym momencie, natomiast oczekuję 
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stanowiska szefów klubów radnych, żebyśmy mogli podjąć dalsze działania. W związku 

z tym zapraszam... No więc chciałbym poprosić przewodniczących klubów o spotkanie 

się ze mną w trakcie przerwy i ustalenia dalszego postępowania. 

  

Przewodniczący ogłosił 5-minutową przerwę, po której radni pozytywnie 

przegłosowali wniosek dotyczący usunięcia z harmonogramu sesji Rady Miasta 

Kalisza na 2025 rok, stanowiącego załącznik do projektu uchwały w sprawie 

harmonogramu sesji Rady Miasta Kalisza na 2025 r., daty 30 stycznia 2025 roku – 

21 osób było za, 2 przeciw (23 radnych obecnych) – wniosek został przyjęty. 

 

Następnie jednomyślnie pozytywnie przegłosowano projekt uchwały wraz ze zmianą – 

23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący stwierdził przyjęcie 

uchwały ze zmianą. 
 

Ad. 2. powołania Zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów 

powszechnych. 

 
Pismem z dnia 25 listopada br. Prezes Sądu Okręgowego w Kaliszu poinformował, iż 
listy ławników wybranych na kadencję 2024-2027 są niewystarczające dla 

niezakłóconego funkcjonowania Sądu Rejonowego w Kaliszu, co potwierdza potrzebę 
i konieczność przeprowadzenia wyborów uzupełniających ławników do Sądu 

Rejonowego w Kaliszu do orzekania w sprawach z zakresu prawa pracy. 

Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym oraz ustawą Prawo o ustroju sądów 

powszechnych, powołuje się Zespół ds. zaopiniowania kandydatów na ławników do 

sądów powszechnych.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz 

Samorządu Osiedlowego Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Artur Kijewski) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 3. zatwierdzenia do realizacji projektu opracowanego w ramach Programu 

Fundusze Europejskie dla Wielkopolski 2021-2027, Priorytet 6 Fundusze 

Europejskie dla Wielkopolski o silniejszym wymiarze społecznym (EFS+), Działanie 

6.1 Aktywizacja zawodowa osób bezrobotnych i poszukujących pracy – projekty 

PUP. 

 
Celem projektu jest poprawa dostępu do zatrudnienia i działań aktywizujących dla 

osób poszukujących pracy, w szczególności osób młodych, zwłaszcza poprzez 

wdrażanie gwarancji dla młodzieży, długotrwale bezrobotnych oraz grup znajdujących 

się w niekorzystnej sytuacji na rynku pracy, a także poprzez promowanie 

samozatrudnienia. Głównym zaś rezultatem podjęcie przez te osoby zatrudnienia. 

Projekt zakłada na zakończenie jego realizacji osiągnięcie zatrudnienia, innej pracy 

zarobkowej lub podjęcie działalności gospodarczej na poziomie co najmniej 80% 

uczestników projektu w terminie do 4 tygodni po zakończeniu udziału w projekcie. 
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Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej; Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej oraz 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Artur Kijewski) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 4. ustalenia stawek dotacji przedmiotowych dla Miejskiego Zarządu Budynków 

Mieszkalnych w Kaliszu – samorządowego zakładu budżetowego na 2025 rok. 

 
W oparciu o przepisy ustawy o finansach publicznych z budżetu jednostki samorządu 

terytorialnego mogą być udzielone dotacje przedmiotowe dla samorządowych 

zakładów budżetowych, kalkulowane według stawek jednostkowych. 

Niniejszą uchwałą ustala się wysokość stawek dla Miejskiego Zarządu Budynków 

Mieszkalnych w Kaliszu na 2025 r. na remonty pustostanów stanowiących własność 
Miasta Kalisza. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej; Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki 

Społecznej Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 15 osób było za, 8 wstrzymało się od głosu (23 radnych obecnych) – 

przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 5. ustalenia stawki dotacji przedmiotowej dla Miejskiego Zarządu Budynków 

Mieszkalnych w Kaliszu – samorządowego zakładu budżetowego na 2025 rok. 

 
Niniejszą uchwałą ustala się wysokość stawki dla Miejskiego Zarządu Budynków 

Mieszkalnych w Kaliszu na 2025 r. na pokrycie różnicy pomiędzy kosztem utrzymania 

lokali z najmem socjalnym, a uzyskiwanymi wpływami z tytułu najmu lokali, 

znajdujących się w mieszkaniowym zasobie gminy. 

Dotacja w całości przeznaczona zostanie na dopłatę do lokali z najmem socjalnym 

znajdujących się w mieszkaniowym zasobie gminy, gdzie zapotrzebowanie przekracza 

możliwości finansowe MZBM, w celu zapewnienia niezbędnych środków na 

utrzymanie lokali. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej; Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki 

Społecznej Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 
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Ad. 6. pokrycia części kosztów gospodarowania odpadów komunalnych z dochodów 

własnych niepochodzących z pobranej opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi. 

 
Zgodnie z ustawą o utrzymaniu czystości i porządku w gminie, w przypadku gdy 

środki pochodzące z opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi są 
niewystarczające na pokrycie kosztów funkcjonowania systemu gospodarowania 

odpadami komunalnymi, rada gminy może postanowić, w drodze uchwały, o pokryciu 

części kosztów gospodarowania odpadami komunalnymi z dochodów własnych 

niepochodzących z pobranej opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi.  

Projekt uchwały omówiły i pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rodziny, 

Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej oraz 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 7. zmiany uchwały budżetowej na 2024 rok. 
 

Szczegółowe informacje o zmianach w budżecie na 2024 rok, sporządzonych na 

podstawie wniosków naczelników wydziałów, kierowników biur, dyrektorów 

jednostek są zawarte w uzasadnieniu projektu uchwały. 

 

Autopoprawki do projektu uchwały radni otrzymali 17 i 18 grudnia. 

 

Przewodniczący poprosił Anetę Ochocką, skarbnik Miasta o zabranie głosu w tej 

sprawie – panie przewodniczący, panowie prezydenci, wysoka rado, szanowni 

zaproszeni goście, przedstawiciele jednostek organizacyjnych miasta i naczelnicy 

wydziałów i biur, jeżeli chodzi o autopoprawkę do projektu 2024 to wprowadza ona 

zmiany, a mianowicie zmniejsza łączną kwotę dochodów budżetu Kalisza na 2024 rok 

o kwotę 941.479,67 zł do wysokości 968.727.083,42 zł i o tę samą kwotę zmniejsza 

łączną kwotę wydatków budżetu do wysokości 1.037.761.410,02 zł. Deficyt nie ulega 

zmianie, natomiast wnioski, które zostały dostarczone do prezydenta Miasta i są 

podstawą tej zmiany dotyczą następujących wydziałów. Zarząd Dróg Miejskich składa 

wniosek w planie dochodów, dotyczy to zadania Aglomeracja Kalisko-Ostrowska 

przyjazna rowerzystom, budowa ścieżek rowerowych, budowa ciągu pieszo-

rowerowego w ulicy Godebskiego od Ronda Generała Altera do granicy miasta. Jest 

to zmiana w klasyfikacji budżetowej związana z korektą paragrafów tej klasyfikacji. 

Wniosek, partnerem wiodącym było tutaj Starostwo Powiatowe w Kaliszu. Następny 

wniosek Zarządu Dróg Miejskich zmniejsza plan dochodów bieżących w roku 2024 

o kwotę 822.926 zł, z tego kwota 446.471 zł z tytułu budowy kanalizacji sanitarnej 

w ulicy Częstochowskiej do studni ulicy Rzymskiej, ulicy Torowej, o tę kwotę i z tytułu 

budowy kanalizacji sanitarnej w ulicy Moniuszki wraz z przebudową odcinka 

kanalizacji sanitarnej w ulicy Warszawskiej o kwotę 376.455 zł, a powyższe wynika 

z przesunięcia terminu realizacji powyższych zadań na 2025 rok, a także z informacji 
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udzielonej przez dyrektora, że zgodnie z porozumieniami zawartymi między miastem 

Kalisz a Przedsiębiorstwem Wodociągów i Kanalizacji Sp. z o.o., PWiK zobowiązało 

się do sfinansowania kosztów budowy kanalizacji sanitarnej w kwotach wynikających 

z opracowanych na potrzeby realizacji zadań kosztorysów inwestorskich. Trzecie 

zadanie zarządu, trzecia zmiana Zarządu Dróg Miejskich zmniejsza plan dochodów 

bieżących na 2024 r. o kwotę 748 tys. zł z tytułu niezapłaconych zasądzonych kar od 

UTL, czyli wykonawcy systemu zintegrowanego zarządzania ruchem drogowym. Te 

środki były zaplanowane, ale niewykonane. Kolejny wniosek Zarządu Dróg Miejskich 

na kwotę 280 tys. zł dotyczy zadania pn. „Budowa nowej drogi w Kaliszu, połączenie 

ulicy Księżnej Jolanty od ulicy Częstochowskiej z ulicą Budowlanych”, w związku 

z koniecznością wykonania niemożliwych do przewidzenia robót dodatkowych, 

zwiększa się plan wydatków na zadaniu przebudowa ulicy Kościuszki na odcinku od 

ulicy Śródmiejskiej do ulicy Szkolnej o tę kwotę 280 tys. zł. Ostatni wniosek złożony 

przez dyrektora Zarządu Dróg Miejskich o zmianę w planie wydatków na kwotę 
446.686 zł, w związku z rozliczeniem powykonawczym zadania pn. „Przebudowa ulicy 

Spółdzielczej i ulicy Tatrzańskiej w Kaliszu”, zmniejsza się plan wydatków o kwotę 
446.686 zł z przeznaczeniem na zwiększenie planu wydatków na zwroty 

niewykorzystanych dotacji oraz płatności dotyczące wydatków majątkowych. Dwa 

wnioski Wydziału Rozbudowy Miasta. Pierwszy wniosek o zmianę w planie dochodów 

na kwotę 445.300 zł. Wydział Rozbudowy w związku z wydaną uchwałą Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w sprawie wydania opinii o projekcie budżetu, dokonuje zmian 

w ramach klasyfikacji budżetowej dochodów majątkowych. Kwota się nie zmienia. 

I druga zmiana, która wynika z opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej, którą też będę 
państwu przedstawiała w odrębnym punkcie w porządku obrad. Tutaj też mamy 

zmianę w ramach klasyfikacji budżetowej dla Programu rozwoju instytucji opieki nad 

dziećmi w wieku do lat 3, Maluch 2022-2029. Wydział Administracyjno-Gospodarczy 

przygotował wniosek na zwiększenie planu wydatków, w związku z otrzymaniem 

środków z rezerwy części oświatowej subwencji ogólnej na działania Wydziału 

Edukacji, ale w formie refundacji poniesionych wydatków. Już wcześniej te wydatki 

zostały poniesione, w związku z tym środki trafią do Wydziału Administracyjno-

Gospodarczego. Mowa o kwocie zwiększenia 344.872 zł. Kolejna zmiana, Wydział 

Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska. Wydział wnioskuje o zmianę w planie 

dochodów. Ta zmiana dotyczy umów o dofinansowanie w ramach programu 

priorytetowego poprawa jakości powietrza oraz zmniejszenie emisji pyłów oraz gazów 

cieplarnianych poprzez wymianę źródeł ciepła i poprawę efektywności energetycznej 

w lokalach mieszkalnych znajdujących się w budynkach mieszkalnych 

wielolokalowych, Ciepłe Mieszkanie. Kwota zmiany to 704 tys. zł, a z uzasadnienia do 

wniosku wynika, że na skutek zawarcia umowy dotacji z Wojewódzkim Funduszem 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu, na zadaniu Ciepłe Mieszkanie 

miasto Kalisz otrzyma dotację na realizację tego przedsięwzięcia w okresie 2024-

2025, a wysokość środków przewidzianych w harmonogramie to jest to właśnie ta 

kwota 704 tys. zł. Kolejna zmiana Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony 

Środowiska, jeszcze jeden wniosek o zmianę w planie dochodów w ramach zadania 

wsparcie rozwoju społeczności energetycznej na terenie miasta Kalisza. Na skutek 

złożenia wniosku przez miasto Kalisz o objęcie Krajowym Planem Odbudowy 

i zwiększenia odporności w dniu 17 czerwca zostały przyznane środki na realizację 
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zadania. Zadanie dotyczy przygotowania planu projektu, którego celem jest 

uruchomienie klastra energii w mieście w Kaliszu. Dofinansowanie z KPO to kwota 

376.379,03 zł. Wkład własny miasta 105.802,83 zł, a zmiana odbywa się z uwagi na 

prawidłowość kwalifikacji budżetowej tego zadania. Rozliczenie zadania nastąpi 

poprzez refundację wnioskowanej wartości wsparcia oraz zatwierdzonego 

harmonogramu płatności. Wydział Edukacji dokonuje zmian w planie wydatków 

powiatu na kwotę 1.497.290 zł. I druga zmiana wydziału, drugi wniosek dotyczy zmian 

w planie wydatków, przeniesienia wydatków między rozdziałami w ramach grup 

wydatków w obrębie działu klasyfikacji budżetowej, kwota zmniejszenia to 15.500 zł, 

a tej zmiany w planie wydatków bieżących dokonuje się, dotyczą one wynagrodzeń 

i składek od nich naliczanych, nauczycieli i pozostałych pracowników oświatowych na 

podstawie kalkulacji złożonych do wydziału przez dyrektorów w miesiącu grudniu. 

Biuro Świadczeń Rodzinnych złożyło wniosek na autopoprawkę. Wnioskowane 

zwiększenie planu wydatków o kwotę 450 tys. zł stanowi kwotę, jaka jest konieczna do 

zrealizowania wszystkich wypłat świadczeń rodzinnych w grudniu 2024 r. I wnioski 

Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej, z uwagi na konieczność zapewnienia 

realizacji zasiłków celowych związanych z potrzebami podopiecznych w okresie 

zimowym, tj. opłat ciepła, zakupu odzieży, obuwia, wnioskujemy o zwiększenie planu 

wydatków o kwotę 25 tys. zł. Kwotę na ten cel proponujemy przesunąć z innego 

rozdziału, w którym są oszczędności po zrealizowaniu wszystkich świadczeń. Drugi 

wniosek Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej na kwotę 3.103 zł, wynika 

z konieczności zakupu odzieży ochronnej oraz innych akcesoriów wynikających 

z przepisów BHP. Jednostka wnioskuje o zwiększenie planu wydatków na to zadanie. 

Kwotę proponuję przesunąć z innego rozdziału, gdzie powstały oszczędności po 

realizacji zadania. I trzeci wniosek Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej o zmianę 
zarówno w planie dochodów, jak i w planie wydatków, kwota 77.022,73 zł. 

I z uzasadnienia wynika, że w związku z udziałem miasta Kalisza w rządowym 

programie Asystent rodziny w 2024 r. miasto Kalisza otrzyma środki pochodzące 

z Funduszu Pracy na wypłatę dodatków do wynagrodzeń oraz refundację wynagrodzeń 

wraz z pochodnymi dla asystentów rodziny na okres od 1 lipca do końca 2024 r. 

I Biuro Spraw Obywatelskich złożyło wniosek o zmianę w planie dochodów 

i wydatków, kwota 1.103,19 zł. Zwiększa się plan dochodów o tę kwotę w związku 

z wpływem środków z Funduszu Pomocy na realizację zadań dotyczących PESEL-i. 

I to wszystkie zmiany, które dotyczą uchwały budżetowej 2024 r., dziękuję. Jeszcze 

mamy do odczytania autopoprawkę Nr 2. Tak?, to równolegle. Autopoprawka Nr 2 

w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2024 r. zwiększa łączną kwotę dochodów 

o kwotę 2.311,81 zł do wysokości 968.729.395,23 zł i o tę samą kwotę zwiększa łączną 

kwotę wydatków budżetu do wysokości 1.037.763.721,83 zł, a podstawą tej zmiany 

w uchwale budżetowej jest wniosek komendanta Miejskiej Państwowej Straży 

Pożarnej, kwota 1.459 zł, a zmiana dotyczy przeniesienia środków w związku 

z koniecznością wypłaty pomocy mieszkaniowej funkcjonariuszy w Komendzie 

Miejskiej Państwowej Straży Pożarnej w Kaliszu. I drugi wniosek, dokonuje się zmiany 

wprowadzonej na podstawie wniosku Biura Spraw Obywatelskich i tutaj zwiększa się 
plan dochodów na 2024 r. w związku z wpływem środków z Funduszu Pomocy na 

realizację zadań dotyczących PESEL-i, 1.356,79 zł i druga kwota 965,02 zł. Zadanie 

zrealizowane w sierpniu 2024 r., dziękuję bardzo. 
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Projekt uchwały w części merytorycznej pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja 

Edukacji i Sportu; Komisja Kultury, Turystyki i Dziedzictwa Narodowego; Komisja 

Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego; Komisja Rodziny, 

Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji 

Europejskiej, a także Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej, natomiast 

całościowo projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Budżetu i Finansów 

Rady Miasta Kalisza. 

 

Głos zabrał radny Eskan Darwich – panie przewodniczący, szanowni państwo, ja tylko 

mam jedno pytanie do autopoprawki Nr 1 do zmiany budżetowej na 2024 r., bo tutaj 

gdzieś na komisjach mi umknęło to zlecenie, zwiększa się o 280 tys. zł na przebudowę 
ulicy Kościuszki, odcinek od Śródmiejskiej do ulicy Szkolnej w Kaliszu, w związku 

z koniecznością wykonania niemożliwych do przewidzenia robót budowlanych. Mam 

pytanie, jakie to są te roboty, które były nieprzewidziane przez wykonawcę i jaka firma 

wykonuje te prace? Dziękuję bardzo. 

 

Krzysztof Gałka, dyrektor Zarządu Dróg Miejskich – panie przewodniczący, szanowni 

państwo, panowie prezydenci, wysoka rado, szanowni państwo, jeśli chodzi o te roboty 

dodatkowe na tym zadaniu dotyczącym przebudowy ulicy Kościuszki, dotyczy to przede 

wszystkim konieczności wymiany odcinka kanału deszczowego w ulicy Towarowej. 

Według pierwotnych warunków, które zostały przez PWiK, na całej długości tego 

kanału w ulicy Towarowej miała być przeprowadzona tzw. renowacja kanału. Po 

upływie czasu i w momencie, kiedy weszliśmy już na roboty, w wyniku ponownej, 

przemonitorowania tego stanu kanału okazało się, że jest konieczność wymiany tego 

odcinka i to są głównie te powody, które wymuszają konieczność zwiększenia środków 

na roboty dodatkowe. Oczywiście tam mamy jeszcze również inne kolizje, które 

wystąpiły z siecią energetyczną i to są właśnie, na tę kwotę 280 tys. zł składają się te 

prace. 

 

Wobec braku innych wątpliwości, radni najpierw pozytywnie przegłosowali 

autopoprawkę Nr 1 – 17 osób było za, 6 wstrzymało się od głosu (23 radnych 

obecnych). 

 

Następnie pozytywnie przegłosowano autopoprawkę Nr 2 – 15 osób było za, 

8 wstrzymało się od głosu (23 radnych obecnych). 

 

Pozytywnie przegłosowano również projekt uchwały wraz z autopoprawkami – 

15 osób było za, 8 wstrzymało się od głosu (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały wraz z autopoprawkami. 

 

Ad. 8. zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2024-

2043. 

 
Podjęcie uchwały dotyczy urealnienia wartości budżetowych w załączniku Nr 1 oraz 

zmian w załączniku Nr 2 pod nazwą Wykaz przedsięwzięć do WPF, które 
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wprowadzono na podstawie wniosków naczelników wydziałów oraz kierowników 

jednostek. 

 

Autopoprawki do projektu uchwały radni otrzymali 17 i 18 grudnia. 

 

Przewodniczący poprosił Anetę Ochocką, skarbnik Miasta o zabranie głosu w tej 

sprawie – szanowni państwo, przedstawię państwu autopoprawkę Nr 1 do projektu 

uchwały Rady Miasta w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta 

Kalisza na lata 2024-2043. W załączniku Nr 2 jest jedno przedsięwzięcie o nazwie 

„Budowa nowej drogi w Kaliszu, połączenie ulicy księżnej Jolanty od ulicy 

Częstochowskiej z ulicą Budowlanych”, gdzie zmniejsza się łączne nakłady finansowe 

do kwoty 21.847.584 zł, limit br. do kwoty 19.802.376,96 zł oraz koryguje się limit 

zobowiązań do kwoty 632.258 tys. zł. Zmiany dokonuje się w celu przeznaczenia 

środków na realizację zadania pn. „Przebudowa ulicy Kościuszki na odcinku od ulicy 

Śródmiejskiej do ulicy Szkolnej w Kaliszu” i to jest podstawa do zmiany w ramach tej 

pierwszej autopoprawki, natomiast w ramach drugiej autopoprawki urealnia się tylko 

wartości budżetowe zgodnie z tą poprzednią autopoprawką do uchwały w sprawie 

zmiany uchwały budżetowej, dziękuję bardzo. 

 

Projekt uchwały w części merytorycznej pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja 

Edukacji i Sportu; Komisja Kultury, Turystyki i Dziedzictwa Narodowego; Komisja 

Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego; Komisja Rodziny, 

Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji 

Europejskiej, a także Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej, natomiast 

całościowo projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Budżetu i Finansów 

Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości, radni najpierw pozytywnie przegłosowali autopoprawkę 
Nr 1 – 14 osób było za, 8 wstrzymało się od głosu (22 radnych obecnych, nieobecny 

podczas głosowania – Andrzej Plichta). 

 

Następnie pozytywnie przegłosowano autopoprawkę Nr 2 – 15 osób było za, 

8 wstrzymało się od głosu (23 radnych obecnych). 

 

Pozytywnie przegłosowano również projekt uchwały wraz z autopoprawkami – 

15 osób było za, 8 wstrzymało się od głosu (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały wraz z autopoprawkami. 

 

Ad. 9. ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 

2024. 

 
Zgodnie z ustawą o finansach publicznych podjęcie uchwały o wydatkach 

budżetowych, których niezrealizowane planowane kwoty nie wygasają z upływem 

roku budżetowego, należy do wyłącznej kompetencji organu stanowiącego jednostki 

samorządu terytorialnego.  
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Uchwałę podejmuje się w celu przekazania na wyodrębnione subkonto podstawowego 

rachunku bankowego niektórych wydatków planowanych na 2024 r., 

a niewykorzystanych do końca roku, na które w budżecie Kalisza – Miasta na prawach 

powiatu zostały zabezpieczone środki finansowe. Realizacja wydatków 

niewygasających odbywać się będzie w 2025 r. zgodnie z planem finansowym, 

stanowiącym załącznik do niniejszej uchwały.  

 

Autopoprawkę do projektu uchwały radni otrzymali 18 grudnia. 

 

Przewodniczący poprosił Anetę Ochocką, skarbnik Miasta o zabranie głosu w tej 

sprawie – szanowni państwo, zgodnie z moim przedmówcą, pan przewodniczący 

przeczytał uzasadnienie do uchwały, ja omawiałam uchwałę na wszystkich komisjach 

przedsesyjnych. Wprowadzamy zmiany. Kwotę, która wynikała dotychczas z uchwały, 

którą omawiałam i zadania omawiałam, jest to kwota 6.086.142,03 zł. Kwota 

wynikająca z autopoprawki to kwota 21.556.670,62 zł, czyli kwota ogółem wydatków 

niewygasających, uchwała plus wynikające zmiany z autopoprawki, które zaraz 

państwu odczytam, to kwota 27.642.812,65 zł, w tym zadania dotyczące przedsięwzięć 
realizowanych przez Zarząd Dróg Miejskich, jest to kwota 22.250.881,70 zł, a zadania 

realizowane przez Wydział Rozbudowy Miasta 4.684.243,06 zł, w tym pozostałe 

wydziały 707.687,89 zł, a liczba zadań po autopoprawce to jest 75 przedsięwzięć. 
Z uzasadnienia do uchwały wynikają przyczyny niewykonania tych zadań w 2024 r. 

i przeniesienia na wyszczególniony rachunek do tego celu do realizacji w 2025 r. 

Myślę, że państwo zaznajomiliście się tutaj z tymi wszystkimi zadaniami. Ja tylko może 

przedstawię już nie tyle przyczyny, które są i wynikają z uzasadnienia do uchwały, 

tylko zadania, których dotyczy autopoprawka. Pierwsze to budowa sieci gazowej 

średniego ciśnienia w Sulisławicach, a przyczyny przekazania środków na wydatki to 

zmiana sposobu wykonania części sieci gazowej i jeszcze tutaj są dodatkowe szczegóły, 

z którymi państwo mogą się zapoznać. Wykonanie instalacji klimatyzacji 

w pomieszczeniach Wydziału Geodezji i Kartografii. Przyczyny to umowy na realizację 
zadania podpisane zostały w grudniu z terminem realizacji w 2025 r., w związku z tym 

środki należy przeznaczyć na wydatki niewygasające. A nowe przedsięwzięcia, które 

wprowadzamy w ramach autopoprawki, to jest zadanie pn. „Opracowanie projektu na 

wyposażenie przejścia dla pieszych w ulicy Wrocławskiej w obrębie skrzyżowania 

z ulicą Pułku Artylerii w sygnalizację świetlną”, kwota 18 tys. zł. Budowa odcinka 

drogi obsługującej wzdłuż Alei Wojska Polskiego, kwota 140.606 zł, która, zadanie 

będzie realizowane na tą wartość. Budowa przejścia dla pieszych z sygnalizacją 

świetlną w ulicy Poznańskiej, przebiegającej w ciągu DK 12 w obrębie Uniwersytetu 

Kaliskiego, kwota 18 tys. zł. Rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 450 w Kaliszu, 

połączenie z ulicy Szerokiej z ulicą Łódzką w Kaliszu, 7.809 tys. zł. Remont ulic 

o nawierzchni bitumicznej na terenie miasta Kalisza z podziałem na dwa rejony, 

260 tys. zł. Przebudowa ulicy Kościuszki od ulicy Śródmiejskiej do ulicy Szkolnej 

w Kaliszu. Przygotowanie dokumentacji dla realizacji zadań z zakresu zrównoważonej 

mobilności miejskiej, 157 tys. zł. Nowe miejsca parkingowe na osiedlu Ogrody, 

121 tys. zł. Program budowy i przebudowy dróg osiedlowych, przebudowa ulicy 

Czaszkowskiej w Kaliszu na odcinku od ulicy Nowy Świat do ulicy Fabrycznej, 

387 tys. zł. Przygotowanie dokumentacji technicznej na realizację zadań w ramach 
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krajowego, w ramach przedsięwzięcia rozbudowa ulicy Łaziennej. Wykonanie projektu 

remontu kładki dla pieszych w ciągu Wału Matejki. Wykonanie projektu remontu 

kładki dla pieszych w ciągu Alei Walecznych w Kaliszu. Utwardzenie terenu przy 

posesji Tylna 16. Komputeryzacja urzędu. Wykonanie monitoringu punktów 

składowania odpadów komunalnych, wykonanie monitoringu punktów składowania na 

terenie osiedla Dobrzec. Kwiatowe wzgórza na Gronach. Inwestycje realizowane 

w ramach społecznych inicjatyw inwestycyjnych. Mini-skwer na Szlaku Bursztynowym 

przy Wzgórzach w ramach Budżetu Obywatelskiego. Kompleks treningowy złożony 

z kortu tenisowego oraz mini-boiska do piłki nożnej, koszykówki i tenisa na terenie 

OSRiR-u. Wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania remont otwartego toru 

kolarskiego przy ulicy Wał Matejki. Naukowy plac zabaw nad Krępicą i park 

Podmiejska przy Orliku, park kieszonkowy z siłownią zewnętrzną pomiędzy osiedlami 

Dobrzec i Widok. Przypomnę, że w projekcie budżetu na 2025 r. mieliśmy 

zaplanowane środki 132.552 tys. zł, co stanowiło wskaźnik 13,05%. Po autopoprawce 

dotyczącej projektu budżetu na 2025 r. ta kwota się zwiększy, będzie to 

136.564.357,75 zł, a ten wskaźnik inwestycyjny 13,38%. Myślę, że z tymi zadaniami, 

też będziemy je omawiać w przyszłym roku na poszczególnych komisjach, dziękuję 
bardzo. 

 

Projekt uchwały omówiły i pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Edukacji 

i Sportu; Komisja Kultury, Turystyki i Dziedzictwa Narodowego; Komisja Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej; Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz 

Samorządu Osiedlowego; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja 

Środowiska i Gospodarki Komunalnej, a także Komisja Budżetu i Finansów Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości, radni najpierw pozytywnie przegłosowali autopoprawkę – 

14 osób było za, 8 wstrzymało się od głosu (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Kamila Majewska). 

 

Następnie pozytywnie przegłosowano projekt uchwały wraz z autopoprawką – 14 osób 

było za, 8 wstrzymało się od głosu (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały wraz 

z autopoprawką. 
 

Ad. 10. emisji obligacji oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupu. 

 
Niniejsza uchwała stanowi formalny początek i podstawę procedury uruchamiania 

emisji obligacji.  

Obligacje w swej istocie spełniają funkcję kredytu, jednak są dla miasta bardziej 

korzystne niż tradycyjny komercyjny kredyt bankowy. 

Wynika to przede wszystkim z uwagi na ich elastyczność. Instrument ten daje 

możliwość określenia takich terminów wykupu obligacji, które zapewniają 
bezpieczeństwo w zakresie płynności finansowej budżetu miasta. 

Emisja obligacji zapewnia środki niezbędne dla dalszego funkcjonowania i rozwoju 

miasta. 
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Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Przewodniczący przypomniał radnym, iż zgodnie z art. 58 ustawy z dnia 8 marca 

1990 r. o samorządzie gminnym: 

„1. Uchwały i zarządzenia organów gminy dotyczące zobowiązań finansowych 

wskazują źródła, z których zobowiązania te zostaną pokryte. 

2. Uchwały rady gminy, o których mowa w ust. 1, zapadają bezwzględną większością 
głosów w obecności co najmniej połowy ustawowego składu rady.” 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 14 osób było za, 8 przeciw (22 radnych obecnych, nieobecna 

podczas głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził przyjęcie 

uchwały. 

 

Ad. 11. Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-2043. 

 
Projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na 

lata 2025-2043 Rada Miasta podejmuje, zgodnie z art. 230 ust. 6 ustawy o finansach 

publicznych, nie później niż uchwałę budżetową. 
 

Radni przystąpili do uchwalania Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza 

na lata 2025-2043. 

                                                         

Przedstawienie projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej dla 

Miasta Kalisza na lata 2025-2043. 

 
Przewodniczący poprosił o zabranie głosu Anetę Ochocką, skarbnik Miasta Kalisza – 

panie przewodniczący, panowie prezydenci, wysoka rado, przedstawiciele jednostek 

organizacyjnych miasta, kierownicy biur i naczelnicy Urzędu Miasta Kalisza 

i zaproszeni goście, projekt Wieloletniej Prognozy na lata 2025-2043 sporządzono 

w oparciu o ustawę o finansach publicznych. Podstawą opracowania Wieloletniej 

Prognozy Finansowej jest projekt budżetu miasta na 2025 r., a przy sporządzaniu 

Wieloletniej Prognozy Finansowej przyjęliśmy zasadę ostrożnego i realnego 

planowania dochodów i wydatków. Jeżeli chodzi o dochody bieżące, prognoza 

dochodów bieżących została poprzedzona analizą realizacji dochodów w latach 

poprzedzających rok budżetowy. W Wieloletniej Prognozie Finansowej 

zaprognozowano dochody bieżące z tytułu udziału we wpływach z podatku 

dochodowego od osób fizycznych i prawnych, subwencji ogólnej z budżetu państwa, 

dotacji celowych tych środków na finansowanie wydatków na realizację zadań 

unijnych. Zmiana ustawy o dochodach jednostek samorządu terytorialnego istotnie 

wpłynęła na strukturę ww. dochodów, zarówno w 2025 r. i w okresie obowiązywania 

tej uchwały. Jeżeli chodzi o dochody z tytułu udziału we wpływach z podatku 

dochodowego od osób fizycznych, tzw. dochody PIT, zaplanowano je z wykorzystaniem 

informacji uzyskanych od Ministra Finansów. Kwota z tytułu dochodów z PIT została 

określona na dużo wyższym poziomie w stosunku do roku poprzedzającego bieżący rok 
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budżetowy, w związku ze zmianą przepisów związanych z ustawą o dochodach 

jednostek samorządu terytorialnego. To na 2025 i corocznie będziemy w ramach 

planowania otrzymywać takie informacje, natomiast jeżeli chodzi o dochody z tego 

źródła, w następnych latach zaprognozowano je zgodnie ze wskaźnikiem dynamiki 

przeciętnego wynagrodzenia brutto w gospodarce narodowej, dynamiki zatrudnienia. 

W przypadku dochodów z CIT te dochody z powyższego źródła w latach następnych 

zaprognozowano zgodnie z założonym wskaźnikiem produktu krajowego brutto. 

Subwencja ogólna, zaplanowano ją w oparciu też o informację uzyskaną od Ministra 

Finansów, nastąpiło znaczne zmniejszenie subwencji ogólnej w stosunku do lat 

poprzedzających rok budżetowy, w związku ze zmianą ustawy o dochodach jednostek 

samorządu terytorialnego, o czym państwa też informowałam na poszczególnych 

komisjach w miesiącu listopadzie. Na kolejne lata prognozy, czyli 2026-2043, tutaj 

planuje się wzrost dochodów z tego tytułu w stosunku do wskaźnika PKB. Dochody 

z tytułu dotacji i środków przekazanych na cele bieżące, one też zaplanowano 

stosownie do uchwały na podstawie też informacji dotyczących dotacji celowych na 

realizację zadań z zakresu m.in. administracji rządowej, wykonywanych na mocy 

porozumień i innych. Jeżeli chodzi o dochody majątkowe, przy opracowywaniu 

Wieloletniej Prognozy Finansowej uwzględniono dochody ze sprzedaży majątku oraz 

dotacje i środki przeznaczone na inwestycje, natomiast w dłuższym horyzoncie czasu 

założono też dochody na stabilnym poziomie. Nieruchomości przeznaczone na 

sprzedaż w latach 2026-2030 są systematycznie analizowane i przygotowywane pod 

względem formalno-prawnym do sprzedaży. Dotacje i środki przeznaczone na 

inwestycje, w latach 2025 i 2026 zaplanowano dochody majątkowe z tytułu dotacji 

i środków przeznaczonych na inwestycje, m.in. z udziałem środków to zwiększenie 

cyberbezpieczeństwa w jednostkach miasta Kalisza, budowa Żłobka Nr 5, a na 

realizację przedsięwzięć wieloletnich to rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 450, 

przebudowa dróg manewrowych i placu przy ulicy 3 Maja w Kaliszu, zaprojektowanie 

i budowa Centrum Sportowego Kalisz-Szczypiorno, renowacja budynku I Liceum 

Ogólnokształcącego im. Adama Asnyka przy ulicy Grodzkiej, wymianę oświetlenia 

w hali Kalisz Arena wraz z wymianą tablicy wyników i wykonaniem okablowania pod 

zewnętrzny system kamer, modernizacja oświetlenia na terenie miasta Kalisza, 

wymiana oprawy nieenergooszczędnej na nowe oprawy, rozbudowa odcinka ulicy 

Dobrzeckiej, ulicy Świętego Michała, modernizację kompleksu Moje Boisko Orlik przy 

Zespole Szkół Techniczno-Elektronicznych, przy ulicy Granicznej w Kaliszu, w ramach 

poprawy jakości powietrza projekt, przedsięwzięcie Ciepłe Mieszkanie i wykonanie 

otworu poszukiwawczo-rozpoznawczego wód termalnych Kalisz GT1 w miejscowości 

Kalisz z udziałem środków z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska w kwocie 

12 mln zł. Jeżeli chodzi o wydatki bieżące, tutaj też zaplanowano, biorąc pod uwagę 
wykonanie poprzednich lat. I tutaj mamy przede wszystkim zapewnioną tą regułę, złotą 
regułę wynikającą z ustawy o finansach publicznych, wszystkie zadania we wszystkich 

latach obowiązywania Wieloletniej Prognozy Finansowej pokrywane są z dochodów. 

Natomiast jeżeli chodzi o wydatki z poręczeń i gwarancji, tutaj też zostały 

zaplanowane zgodnie z harmonogramem spłaty zobowiązań już zaciągniętych przez 

Kaliskie Towarzystwo Budownictwa Społecznego i przez Aquapark w Kaliszu. Teraz 

trochę informacji, jeżeli chodzi o przychody. Te przychody i rozchody budżetu, które 

mają na celu zapewnienie równowagi finansowej w przypadku braku zbilansowania 
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się dochodów i wydatków, w 2025 r. zaplanowano przychody w wysokości 20 mln zł 

i teraz za pośrednictwem przyjętej przez państwa radnych pozytywnie uchwały 

o obligacjach, przystąpimy zgodnie z harmonogramem do realizacji w przyszłym roku 

budżetowym. Natomiast w 2026 r. też zaplanowano przychody w Wieloletniej 

Prognozie Finansowej w kwocie 30 mln zł, a w następnych latach będziemy pokrywać 
spłatę zadłużenia z nadwyżki budżetowej. Jeżeli chodzi o rozchody, zaplanowano je we 

wszystkich latach obowiązywania Wieloletniej Prognozy Finansowej zgodnie 

z harmonogramami spłat zobowiązań. W latach 2027-2043, planuje się, tak jak to 

wspomniałam, z wypracowania nadwyżki budżetowej, która będzie przeznaczona na 

pokrycie spłat rat kapitałowych. Kwota długu na koniec 2024 r. to jest 338.159 tys. zł, 

a planowana kwota długu w 2025 r., po uwzględnieniu przychodów z tytułu emisji 

papierów wartościowych 20 mln zł i rozchodów 2025 r. 20.260 tys. zł, 

jest to 337.899 tys. zł, jest to kwota niższa o 260 tys. zł niż na koniec bieżącego roku, 

a wskaźnik zadłużenia to jest 33,8%. Wszystkie ustawowe normy ostrożnościowe 

wynikające z ustawy o finansach publicznych z art. 242 i 243, są spełnione we 

wszystkich latach obowiązywania Wieloletniej Prognozy Finansowej. Ujęte 

w załączniku Nr 2 do projektu WPF-u przedsięwzięcia bieżące i majątkowe, obejmują 
zadania zgodnie z uchwałą w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej i to są 

przedsięwzięcia pn. „Rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 450”, „Mury 

średniowiecznego Kalisza, rewaloryzacja piastowskich fortyfikacji obronnych 

miasta”, „Moje Boisko Orlik przy Zespole Szkół Techniczno-Elektronicznych i na 

ulicy Granicznej”. To chyba wszystkie informacje. Jeżeli oczywiście są tutaj pytania ze 

strony państwa radnych, to oczywiście udzielę dodatkowych informacji, dziękuję 
bardzo. 

 

Przedstawienie opinii stałych Komisji Rady Miasta o projekcie uchwały w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-2043. 

 
Przewodniczący poprosił kolejno o zabranie głosu przewodniczących stałych komisji 

Rady Miasta Kalisza i odczytanie opinii dotyczących Wieloletniej Prognozy 

Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-2043. 

Głos zabrali: 

1. Marian Durlej, przewodniczący Komisji Edukacji i Sportu, 

2. Maciej Antczak, przewodniczący Komisji Kultury, Turystyki i Dziedzictwa 

Narodowego, 

3. Marcin Strzelec, przewodniczący Komisji Prawa, Porządku Publicznego oraz 

Samorządu Osiedlowego, 

4. Karolina Sadowska, przewodnicząca Komisji Rodziny, Zdrowia i Polityki 

Społecznej, 

5. Artur Kijewski, przewodniczący Komisji Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji 

Europejskiej, 

6. Tomasz Grochowski, przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, 

7. Andrzej Plichta, przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza, 

przedstawiając pozytywne opinie komisji. 
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Przedstawienie stanowiska Komisji Budżetu i Finansów o projekcie uchwały 

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-2043.  

 
Przewodniczący poprosił o zabranie głosu Andrzeja Plichtę i przedstawienie 

podsumowującego stanowiska Komisji Budżetu i Finansów, uwzględniającego opinie 

wszystkich komisji analizujących Wieloletnią Prognozę Finansową dla Miasta Kalisza 

na lata 2025-2043.  

 

Andrzej Plichta, przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza 

przedstawił pozytywną opinię komisji.  

 

Przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o projekcie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Kalisza na lata 2025-2043. 

 
Przewodniczący poprosił o zabranie głosu Anetę Ochocką, skarbnik Miasta 

i przedstawienie opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej 

w Poznaniu – szanowni państwo, przedłożę państwu uchwałę Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 12 grudnia 2024 r. w sprawie 

wyrażenia opinii o projekcie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Kalisza na lata 

2025-2043. Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu, 

wyznaczony zarządzeniem Prezesa Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu 

z dnia 4 września, działając na podstawie ustawy o Regionalnych Izbach 

Obrachunkowych, w związku z art. 230 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. o finansach 

publicznych, wyraża o przedłożonym przez Prezydenta Miasta Kalisza projekcie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2025-2043, opinią pozytywną. 
W uzasadnieniu Regionalna Izba Obrachunkowa odnosi się do dochodów, wydatków, 

z tego dochodów i wydatków bieżących, majątkowych. Skład Orzekający zapoznał się 
też z następującymi dokumentami będącymi w posiadaniu Izby, projektem uchwały 

budżetowej na 2025 rok, sprawozdaniami budżetowymi sporządzonymi według stanu 

na 31 grudnia 2023 r. i na 30 września 2024 r., uchwałą budżetową na 2024 r. oraz 

obowiązującą uchwałą w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej i ich zmianami. 

W załączniku Nr 1 projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 

obejmuje dane wymagane w ustawie o finansach publicznych, a w latach 2025-2026 

przewidywany jest deficyt budżetu, a od 2027 r. nadwyżka budżetowa, którą planuje 

się przeznaczyć na spłatę zadłużenia. Planowane wielkości budżetowe w latach 

objętych prognozą zapewniają przestrzeganie zasady, o której mowa w ustawie 

o finansach publicznych. Z projektu wynika, że Wieloletnia Prognoza Finansowa 

została opracowana na poszczególne lata, a prognoza kwoty długu sporządzona jest 

na okres, na który zaciągnięto zobowiązania, co wyczerpuje dyspozycję art. 227 

ustawy o finansach publicznych. Na podstawie prognozy kwoty długu ustalono, iż 
w latach 2025-2043 zostanie zachowana relacja, o której mowa w art. 243 ustawy 

o finansach publicznych. Zakres przewidzianych dla organu wykonawczego 

upoważnień mieści się w granicach określonych w art. 228 ustawy o finansach 

publicznych. Projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej wykazuje 

zgodność z projektem uchwały budżetowej na 2025 r. w zakresie wymaganym zgodnie 

z art. 229 o finansach publicznych. Załącznik Nr 2 do projektu Wieloletniej Prognozy 
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Finansowej, dotyczący wykazu realizowanych przedsięwzięć wieloletnich, obejmuje 

dane wymagane w art. 226 ust. 3 o finansach publicznych, a zamieszczone w wyżej 

przywołanym załączniku przedsięwzięcia stanowią kontynuację dotychczas 

realizowanych zadań. Mając powyższe na uwadze Skład Orzekający postanowił jak 

w sentencji, przewodnicząca Składu Orzekającego, pani Małgorzata Łuczak. Dziękuję 
bardzo. 

 

Przedstawienie autopoprawek do projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-2043. 

 
Przewodniczący poprosił ponadto Anetę Ochocką o przedstawienie (przekazanych 

radnym) autopoprawek do projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-2043 – panie przewodniczący, panowie 

prezydenci, szanowni państwo, autopoprawka do projektu uchwały Rady Miasta 

Kalisza w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-

2043 została sporządzona na podstawie wniosków Wydziału Budownictwa, 

Urbanistyki i Architektury; Wydziału Rozbudowy Miasta; Wydziału Administracyjno-

Gospodarczego; Wydziału Edukacji; Wydziału Gospodarki Komunalnej, Ochrony 

Środowiska; Zarządu Dróg Miejskich w Kaliszu i na podstawie tych złożonych 

wniosków dokonuje się zmian w projekcie uchwały, a w załączniku Nr 1 urealnia się 
dane budżetowe, dane dotyczące wydatków objętych limitem, urealnia się dochody 

majątkowe i dokonuje się niezbędnych zmian. W tym załączniku Nr 2 do uchwały 

wprowadzamy nowe przedsięwzięcie pn. „Budowa połączenia ulicy Szerokiej z ulicą 
Łódzką w Kaliszu, etap II, odcinek od ulicy Żwirki i Wigury do ulicy Warszawskiej”, 

łączne nakłady finansowe to 21.555.516,47 zł, a celem jest rozbudowa układu 

komunikacyjnego miasta. Wprowadza się także nowe przedsięwzięcie 

pn. „Przebudowa wlotu w Alei Generała Sikorskiego na skrzyżowaniu z ulicą 

Warszawską i ulicą Moniuszki w ramach rozbudowy układu komunikacyjnego 

miasta”, łączne nakłady finansowe to 415 tys. zł. Wprowadza się nowe przedsięwzięcie 

pn. „Mobilność edukacyjna w ramach projektu Erasmus Plus, Sektor Edukacja 

Szkolna”, którego celem jest zapewnienie warunków do wszechstronnego rozwoju 

ucznia, uwzględniając doświadczenia międzynarodowe, doskonalenie kompetencji 

metodycznych i zarządczych kadry placówki oraz umiędzynarodowienie szkoły. Łączne 

nakłady finansowe to 250.419,10 zł. W przedsięwzięciu pn. „Umowy na sporządzenie 

aktualizacji Strategii Rozwoju Miasta Kalisza do 2030 r. z perspektywą do roku 2035 

planu ogólnego miasta Kalisza oraz miejscowych planów zagospodarowania 

przestrzennego” zmniejsza się limit na przyszły rok do kwoty 573.127,50 zł, a zwiększa 

się limit 2026 r. do kwoty 59 tys. zł. W przedsięwzięciu pn. „Modernizacja kompleksu 

sportowego Moje Boisko Orlik 2012 przy Zespole Szkół Techniczno-Elektronicznych 

w Kaliszu” zmniejsza się łączne nakłady finansowe do kwoty 878.600 zł oraz limit 

zobowiązań do kwoty 117 tys. zł. W przedsięwzięciu budowa boiska wielofunkcyjnego 

wraz z zadaszeniem o stałej konstrukcji przy Szkole Podstawowej Nr 23 w Kaliszu 

zwiększa się łączne nakłady finansowe do kwoty 4.042.865 zł, a także limit 2025 r. do 

kwoty 3.950 tys. zł oraz limit zobowiązań do kwoty 3.950 tys. zł. W przedsięwzięciu 

pn. „Opłaty roczne dla Wielkopolskiego Zarządu Geodezji i Kartografii 

i Administrowania Mieniem w Poznaniu oraz Państwowego Gospodarowania 
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Wodnego Wody Polskie, Regionalny Zarząd Gospodarki Wodnej w Poznaniu” 

zwiększa się łączne nakłady do kwoty 49.601,28 zł, a także limity na 2025, 2026, 2027 

oraz limit zobowiązań do kwoty 703,55 zł. Wprowadza się nowe przedsięwzięcie 

wykonanie nawierzchni przy ulicy Górnośląskiej 37 w Kaliszu w zakresie wydatków 

majątkowych na wykonanie nawierzchni. Łączne nakłady finansowe to 25 tys. zł, 

a limit 2026 to też ta kwota 25 tys. zł. W przedsięwzięciu modernizacja kompleksu 

sportowego Moje Boisko Orlik 2012 przy ulicy Granicznej w Kaliszu zmniejsza się 
łączne nakłady finansowe do kwoty 1.570.500 zł. W przedsięwzięciu budowa 

Żłobka Nr 5 w ramach Programu rozwoju instytucji opieki nad dziećmi w wieku do lat 

3, Maluch plus zmniejsza się łączne nakłady finansowe do kwoty 0, a limit 2025 i limit 

zobowiązań też wynosi 0, w związku z tym przedsięwzięcie usuwa się w załączniku 

Nr 2 do uchwały, to przedsięwzięcie znajdzie się w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

w 2025 r., zgodnie z aneksem do umowy. W przedsięwzięciu na świadczenie usług 

pocztowych w obrocie krajowym i zagranicznym zwiększa się łączne nakłady 

finansowe do kwoty 723.440,48 zł, a jeszcze powracając do budowy Żłobka Nr 5, tutaj 

wydatki na programy projekty unijne z udziałem środków, o których mowa, bo to 

dofinansowanie będzie w 100% do tej inwestycji, zwiększa się łączne nakłady 

finansowe do kwoty 5.165.439,12 zł. Limit w przyszłorocznym budżecie to 

4.190.692,43 zł i zwiększa się też limit 2026 r. do kwoty 340 tys. zł. Zadanie będzie 

realizowane w latach 2025-2026. W przedsięwzięciu serwis i konserwacja urządzeń 

dźwigowych, mowa o windzie, tutaj też zmniejszamy limit zobowiązań do kwoty 0. 

W przedsięwzięciu budowa schodów terenowych oraz pomostu na stawie w Parku 

Przyjaźni w Kaliszu zwiększa się łączne nakłady finansowe do kwoty 400 tys. zł. 

Wprowadza się nowe przedsięwzięcie ochrona powietrza atmosferycznego i klimatu, 

projekt pn. „Wsparcie rozwoju społeczności energetycznej na terenie miasta Kalisza”, 

łączne nakłady to 482.181 zł. W przedsięwzięciu pn. „Wykonanie usługi w zakresie 

kompleksowego utrzymania czystości w obiektach Urzędu Miasta Kalisza” zmniejsza 

się łączne nakłady finansowe do kwoty 786.462 zł, w związku z powyższym wprowadza 

się stosowne zmiany w objaśnieniach do projektu uchwały Rady Miasta Kalisza, 

dziękuję bardzo. Natomiast jeszcze mam do odczytania autopoprawkę Nr 2 do 

Wieloletniej Prognozy Finansowej, dotyczy ona wniosku złożonego przez Zarząd Dróg 

Miejskich i tutaj są dwie pozycje. Pierwsza to zmiana w przedsięwzięciu rozbudowa 

ulicy Łaziennej w Kaliszu na odcinku od ulicy Kolegialnej do Parku Miejskiego, gdzie 

zwiększa się łączne nakłady finansowe do kwoty 3.787.880 zł. I drugie przedsięwzięcie 

pn. „Budowa połączenia ulicy Szerokiej z ulicą Łódzką w Kaliszu, etap II, odcinek od 

ulicy Żwirki i Wigury”, też zwiększa się łączne nakłady finansowe i tutaj do kwoty 

21.860.516,47 zł, w związku z wnioskiem Zarządu Dróg Miejskich, dziękuję bardzo. 

 

Dyskusja nad projektem uchwały oraz autopoprawkami do projektu uchwały 

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-2043 – 

stanowiska klubów. 

 
Przewodniczący zapytał, kto z radnych chciałby zabrać głos w dyskusji na temat 

projektu uchwały oraz autopoprawek do projektu uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-2043. 
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Nikt nie poprosił o zabranie głosu. 

 

Głosowanie autopoprawek do projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-2043.  

 
Radni przystąpili do przegłosowania zgłoszonych autopoprawek do projektu uchwały 

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-2043.  

 

Najpierw pozytywnie przegłosowano autopoprawkę Nr 1 – 15 osób było za, 

8 wstrzymało się od głosu (23 radnych obecnych). 

 
Następnie pozytywnie przegłosowano autopoprawkę Nr 2 – 15 osób było za, 

8 wstrzymało się od głosu (23 radnych obecnych). 

 

Głosowanie projektu uchwały wraz z autopoprawkami w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-2043. 

 
Pozytywnie przegłosowano również cały projekt uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2025-2043 wraz z autopoprawkami – 

15 osób było za, 8 przeciw (23 radnych obecnych) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały wraz z autopoprawkami. 

 

Ad. 12. uchwały budżetowej na 2025 rok. 
 

Radni przystąpili do procedury uchwalania budżetu. 

 

Przedstawienie projektu uchwały w sprawie uchwały budżetowej na 2025 rok. 
 

Przewodniczący poprosił zabranie głosu Krystiana Kinastowskiego, prezydenta Miasta 

Kalisza – panie przewodniczący, wysoka rado, szanowni państwo, dzisiaj zebraliśmy 

się, aby omówić i zatwierdzić budżet naszego miasta na nadchodzący rok. Szczegółowe 

założenia projektu na posiedzeniach komisji przedstawiała pani skarbnik Aneta 

Ochocka, warto podkreślić, że zarówno po stronie dochodów, jak i wydatków budżet 

Kalisza po raz pierwszy przekracza miliard złotych. Będzie fundamentem dla wielu 

kluczowych projektów i inicjatyw, które mają na celu poprawę jakości życia 

mieszkańców w naszym mieście. W mijającym roku... w mijającym roku stawiliśmy 

czoła wielu wyzwaniom, ale także osiągnęliśmy wiele sukcesów. Dzięki wspólnej pracy 

udało nam się zrealizować istotne inwestycje. Dziękuję każdemu z państwa za 

zaangażowanie i determinację w dążeniu do poprawy jakości życia w naszym mieście. 

Podczas tworzenia budżetu na 2025 rok kierowaliśmy się zasadą zrównoważonego 

rozwoju oraz złotą regułą budżetową, zgodnie z którą planowane wydatki bieżące są 
niższe niż planowane dochody bieżące, powiększono nadwyżkę budżetową z lat 

ubiegłych oraz wolne środki. Zależy nam na tym, aby środki finansowe były 

przeznaczane nie tylko na bieżące wydatki, ale również na inwestycje, które będą 

służyły kolejnym pokoleniom. W szczególności chcemy zwrócić uwagę na inwestycje 

w infrastrukturę, oświatę, ochronę środowiska i wsparcie dla lokalnych 
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przedsiębiorców. Planujemy kontynuować modernizację dróg oraz rozwój transportu 

publicznego, co wpłynie na komfort i bezpieczeństwo naszych mieszkańców. 

Skończymy rozpoczęte inwestycje, takie jak II etap przedłużenia Szlaku 

Bursztynowego, rozbudowę drogi wojewódzkiej nr 450, przebudowę ulicy Kościuszki 

i targowiska przy ulicy 3 Maja. Rozpoczniemy oczekiwane przez mieszkańców zadania, 

przebudowę ulic Dobrzeckiej i Świętego Michała, kolejny etap przebudowy ulicy 

Podmiejskiej, budowę dwóch kładek pieszo-rowerowych, które połączą dwa brzegi 

rzeki, a także wielopoziomowego parkingu przy ulicy Majkowskiej oraz dróg dla 

pieszych i rowerów. Priorytetem jest dla nas nie tylko jakość edukacji i opieki nad 

dziećmi, ale również odpowiednia infrastruktura dla edukacji, rekreacji i sportu. 

Dlatego będziemy kontynuować już rozpoczęte inwestycje: budowę boiska 

wielofunkcyjnego wraz z zadaszeniem o stałej konstrukcji przy Zespole Szkół 

Techniczno-Ekonomicznych, modernizację kompleksów sportowych Orlik przy ulicach 

Granicznej i Częstochowskiej, budowę Żłobka Nr 5. Dokończymy budowę pierwszej 

w Kaliszu profesjonalnej hali tenisowej Centrum Sportowego Kalisz-Szczypiorno, 

a Zespół Szkolno-Przedszkolny Nr 3 zyska długo wyczekiwane boisko wielofunkcyjne. 

Wciąż dążymy do poprawy jakości powietrza i rozwijania terenów zieleni. Inwestujemy 

w zeroemisyjną flotę, w transporcie publicznym. Planujemy zadania związane 

z błękitno-zieloną infrastrukturą, na które w nowej perspektywie unijnej w ramach 

Programu Regionalnego Fundusze Europejskie dla Wielkopolski 2021-2027 i alokacji 

strategii rozwoju ponadlokalnego Aglomeracji Kalisko-Ostrowskiej do 2030 r. 

możemy pozyskać blisko 22 mln zł. Wykonamy także próbny odwiert, by znaleźć 
potencjalne zasoby wód termalnych, jeśli uda się potwierdzić te ustalenia, docelowo 

zróżnicujemy strukturę miksu energetycznego Kalisza oraz zapewnimy kolejne źródło 

ciepła dla naszych mieszkańców. Poprawiając warunki życia w naszym mieście, 

dbając o jakość usług publicznych, wspierając rozwój akademickiego Kalisza oraz 

całe otoczenie biznesowe, staramy się skutecznie przyciągnąć do naszego miasta 

inwestorów. Doceniają oni atrakcyjne warunki oferowane przez miasto. Wszystko po 

to, by przyczynić się do wzrostu zatrudnienia, tworzenia jakościowych miejsc pracy 

oraz poprawy stanu naszej lokalnej gospodarki. Wysoka rado, dziękuję za aktywną 

dyskusję podczas posiedzeń komisji i uwagi do przedstawionego projektu budżetu. 

Państwa pomysły i opinie są niezwykle cenne i wielokrotnie przyczyniały się do 

podejmowania jeszcze lepszych decyzji dla Kalisza. Dziękuję, że dokument zyskał 

aprobatę, choć mam świadomość, że nie udało się sprostać wszystkim oczekiwaniom. 

Przed nami kolejne lata. Sukcesywnie będziemy realizować oczekiwania naszych 

mieszkańców. Działajmy wspólnie, by Kalisz mógł nadal się rozwijać. Szanowni 

państwo, głosując dzisiaj za przyjęciem budżetu, możecie zrobić to ze spokojnym 

sumieniem. W przeciwieństwie do innych samorządów, które borykają się 
z problemami takimi jak zapewnienie płynności finansowej, brak środków na 

wynagrodzenia dla nauczycieli, nie mówiąc już o podwyżkach dla pracowników 

urzędu i jednostek podległych, sytuacja finansowa miasta Kalisza jest dobra, stabilna 

i daje możliwość dalszego, dynamicznego rozwoju przy jednoczesnym, choć 
nieznacznym, ale zawsze zmniejszaniu zadłużenia. Dziękuję za uwagę i proszę państwa 

radnych o zagłosowanie za projektem budżetu, który w tych trudnych czasach daje 

gwarancję dalszego, rozpoczętego w poprzednich latach dynamicznego rozwoju. 

Bardzo dziękuję. Panie przewodniczący, krótko, zwięźle i na temat. 
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Przedstawienie opinii stałych Komisji Rady Miasta o projekcie uchwały 

w sprawie uchwały budżetowej na 2025 rok. 

 
Przewodniczący poprosił kolejno o zabranie głosu przewodniczących stałych komisji 

Rady Miasta Kalisza i odczytanie opinii dotyczących budżetu na 2025 rok. Głos 

zabrali: 

1. Marian Durlej, przewodniczący Komisji Edukacji i Sportu, 

2. Maciej Antczak, przewodniczący Komisji Kultury, Turystyki i Dziedzictwa 

Narodowego, 

3. Marcin Strzelec, przewodniczący Komisji Prawa, Porządku Publicznego oraz 

Samorządu Osiedlowego, 

4. Karolina Sadowska, przewodnicząca Komisji Rodziny, Zdrowia i Polityki 

Społecznej, 

5. Artur Kijewski, przewodniczący Komisji Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji 

Europejskiej, 

6. Tomasz Grochowski, przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, 

7. Andrzej Plichta, przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza,  

przedstawiając pozytywne opinie komisji. 

 

Przedstawienie stanowiska Komisji Budżetu i Finansów o projekcie uchwały 

w sprawie uchwały budżetowej na 2025 rok. 
 

Przewodniczący poprosił Andrzeja Plichtę o przedstawienie podsumowującego 

stanowiska Komisji Budżetu i Finansów, uwzględniającego opinie wszystkich komisji, 

analizujących projekt uchwały w sprawie uchwały budżetowej na 2025 rok.  

 

Andrzej Plichta, przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza 

przedstawił pozytywną opinię komisji. 

 

Przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o projekcie 

uchwały budżetowej Miasta Kalisza na 2025 rok. 
 

Przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu o możliwości 

sfinansowania deficytu przez Miasto Kalisz przedstawionego w projekcie budżetu na 

2025 rok. 

 
Przewodniczący poprosił o zabranie głosu Anetę Ochocką, skarbnik Miasta Kalisza 

i przedstawienie obu opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej 

w Poznaniu – panie przewodniczący, panowie prezydenci, wysoka rado, szanowni 

państwo, opinia w sprawie wyrażenia opinii o projekcie uchwały budżetowej miasta 

Kalisza. Zgodnie z uchwałą Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej 

w Poznaniu z dnia 12 grudnia, jest pozytywna. W uzasadnieniu Skład Orzekający 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu przedstawił podstawowe informacje 

dotyczące kształtowania się zarówno dochodów, jak i wydatków. Dochody 

w wysokości 1.000.713.142,52 zł są zaplanowane w projekcie uchwały na 2025 r., 
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z tego dochody bieżące kwota 904.135.396,17 zł, a dochody majątkowe to kwota 

96.577.746,35 zł, wydatki w wysokości 1.016.053.142,52 zł, z tego wydatki bieżące 

kwota 883.500.299,94 zł, a wydatki majątkowe kwota 132.552.842,58 zł. Przychody 

w wysokości 35.600 tys. zł, z tego przychody ze sprzedaży innych papierów 

wartościowych w kwocie 20 mln zł, natomiast wolne środki, zgodnie z art. 217 ust. 2 

pkt 6 ustawy o finansach publicznych, w kwocie 15.600 tys. zł. Rozchody w wysokości 

ogółem 20.260 tys. zł, z tego wykup innych papierów wartościowych w kwocie 

13 mln zł oraz spłaty otrzymanych krajowych pożyczek i kredytów w kwocie 

7.260 tys. zł. Prognozowane dochody bieżące są wyższe od wydatków bieżących, co 

zapewni realizację zasady określonej w art. 242 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. 

o finansach publicznych. Wynik budżetu to planowany deficyt budżetu w wysokości 

15.340 tys. zł, zgodnie z postanowieniem § 3 treści normatywnej projektu, zostanie 

sfinansowany przychodami z wolnych środków, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 6 

ustawy o finansach publicznych. Skład Orzekający ustalił na podstawie bilansu 

z wykonania budżetu miasta sporządzonego na dzień 31 grudnia 2023 r., 

sprawozdania RB-NDS o nadwyżce/deficycie za okres od początku roku do dnia 

30 września 2024 r. oraz uchwały budżetowej na rok 2024 po zmianach, że na dzień 
wydania niniejszej opinii miasto Kalisz posiada do dyspozycji wolne środki 

w wysokości 15.600 tys. zł niezaangażowane w budżecie roku 2024, które mogą zostać 
zaplanowane w budżecie 2025 r., pod warunkiem, iż nie zostaną one do końca roku 

zaangażowane w budżecie roku 2024. Skład Orzekający wskazuje, że rzeczywisty 

poziom wolnych środków na koniec 2024 r. będzie możliwy do ustalenia dopiero po 

zakończeniu roku, zamknięciu ksiąg rachunkowych oraz sporządzeniu sprawozdań 
finansowych za 2024 r. Proponowany zakres upoważnień, jaki organ stanowiący ma 

udzielić organowi wykonawczemu, nie budzi zastrzeżeń. Zakres unormowań zawartych 

w projekcie uchwały budżetowej odpowiada wymogom ustawy o finansach 

publicznych, a w szczególności art. 212 i 215 ustawy. Prognozowane dochody miasta 

na 2025 r. są wyższe o 7,68% niż planowane dochody na 2024 r., według stanu na 

koniec III kwartału 2024 r., z tego dochody bieżące odnotowują wzrost o 5,72%, 

a dochody majątkowe wzrost o 30,32%. W projekcie budżetu uwzględnione zostały 

podstawowe źródła dochodów własnych. Planowane w projekcie dochody z tytułu 

dotacji celowych z budżetu państwa na realizację zadań z zakresu administracji 

rządowej oraz inne zadania zlecone gminie ustawami, dotacji celowych na zadania 

własne, subwencji ogólnej oraz udziału w podatku dochodowym od osób fizycznych 

i od osób prawnych zostały zaplanowane w wysokościach wynikających 

z zawiadomienia dysponenta. Planowane wydatki na 2025 r. są wyższe o 0,21% od 

planowanych wydatków w budżecie na 2024 r. według stanu na koniec III kwartału 

2024 r., z tego wydatki bieżące wyższe o 0,004%, wydatki majątkowe natomiast 

odnotowują wzrost o 1,58% planowanych w budżecie wydatków roku 2024, według 

stanu na koniec III kwartału 2024 r. W projekcie budżetu planowane są wydatki na 

realizację zadań własnych miasta, w tym zadań obligatoryjnych. Planowane wydatki 

na realizację zadań z zakresu administracji rządowej odpowiadają wielkością 

planowanych dotacji. Planowane w projekcie budżetu na 2025 r. wydatki zapewniają 
realizację przedsięwzięć ujętych w projekcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej dla roku 2025, co spełnia wymóg art. 231 ust. 2 ustawy o finansach 

publicznych. W projekcie zaplanowano wydatki związane z realizacją Miejskiego 
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Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz na 

przeciwdziałanie narkomanii w kwocie 3.102.002,25 zł w stosunku do planów, 

planowanych wpływów za zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych, w tym 

wpływy z części opłaty za zezwolenie na sprzedaż napojów alkoholowych w obrocie 

hurtowym. W projekcie budżetu zaplanowano środki na wpłaty na rzecz izb rolniczych 

oraz na dokształcanie i doskonalenie nauczycieli. W załączniku Nr 15 do projektu 

uchwały wynika, że wydatki z tytułu kosztów funkcjonowania systemu gospodarowania 

odpadami komunalnymi zaplanowano w wysokości równej planowanym dochodom 

z tytułu opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi. Zgodnie z treścią § 8 

w załączniku Nr 12 określono dochody z wpływów z tytułu opłat i kar za korzystanie ze 

środowiska i wydatki na zadania z zakresu ochrony środowiska i gospodarki wodnej. 

W załączniku Nr 13 wyszczególniono dochody z opłat za korzystanie przez operatorów 

i przewoźników z przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub 

zarządzającym jest miasto, które przeznaczono na ich utrzymanie. W projekcie budżetu 

zaplanowano rezerwę ogólną oraz rezerwy celowe zgodnie z art. 222 ust. 1 i 3 ustawy 

z dnia 27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych. Rezerwa celowa na realizację 
zadań własnych z zakresu zarządzania kryzysowego została zaplanowana w wysokości 

2.121.037 zł i mieści się w granicach wymaganych przepisami art. 26 ust. 4 ustawy 

z dnia 26 kwietnia 2007 r. o zarządzaniu kryzysowym. Przedstawione zostały plany 

dochodów na wydzielonych rachunkach samorządowych jednostek budżetowych 

prowadzących działalność określoną w ustawie z dnia 14 grudnia 2016 r. Prawo 

oświatowe i wydatki finansowane z tych dochodów, w oparciu o art. 223 ustawy 

o finansach publicznych zgodnie z załącznikiem Nr 18. W § 6 treści normatywnej oraz 

w załączniku Nr 10 do projektu uchwalone zostały zakres i kwoty dotacji 

przedmiotowych dla zakładów budżetowych, tj. Miejskiego Zarządu Budynków 

Mieszkalnych oraz Ośrodka Sportu, Rehabilitacji i Rekreacji w Kaliszu. 

W uzasadnieniu poinformowano, że dotacje dla zakładów budżetowych zaplanowane 

zostały w oparciu o projekty uchwał Rady Miasta Kalisza w sprawie ustalenia stawek 

dotacji przedmiotowych. Projektowana wysokość dotacji nie przekracza poziomu 

określonego art. 15 ust. 6 ustawy o finansach publicznych. W § 15 treści normatywnej 

oraz w załączniku Nr 19 do projektu ustalono plan wydatków realizowanych w ramach 

Budżetu Obywatelskiego. Do przedłożonego projektu uchwały budżetowej Skład 

Orzekający wnosi następujące uwagi, które dotyczą klasyfikacji budżetowej, 

a mianowicie w załączniku Nr 12 do projektu uchwały, dochody z opłat i kar 

pieniężnych oraz finansowane nimi wydatki na ochronę środowiska i gospodarkę 
wodną, wykazano kwotę dochodów i wydatków w wysokości 255 tys. zł, natomiast 

z planu dochodów do projektu budżetu wynika, że w dziale 900 bieżące w § 0690 oraz 

w § 0580 zaplanowano łącznie w wysokości 255.600 zł, a mianowicie w planie 

dochodów oraz wydatków projektu uchwały zaplanowane dochody z kwotą 

14.306.215 zł oraz wydatki z kwotą 2.104 tys. zł. Z uzasadnienia do projektu uchwały 

wynika, że kwota dochodów oraz wydatków w wysokości 2.104 tys. zł dotyczy 

programu Ciepłe Mieszkanie, zgodnie z przepisami rozporządzenia w sprawie 

klasyfikacji dochodów, wydatków, przychodów i rozchodów powyższe dochody oraz 

wydatki winny zostać ujęte w rozdziale 90005 ochrona powietrza atmosferycznego 

i klimatu, a także w planie dochodów do projektu uchwały zaplanowano z kwotą 

317.600 zł, z uzasadnienia do projektu wynika, że są to środki na zadanie 
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pn. „Modernizacja kompleksu sportowego Moje Boisko Orlik przy Zespole Szkół 

Techniczno-Elektronicznych w Kaliszu” 142.600 zł oraz 175 tys. zł na zadanie 

modernizacja kompleksu sportowego Moje Boisko Orlik 2012 przy ulicy Granicznej 

w Kaliszu. Skład Orzekający wskazuje, że jeżeli są to środki pochodzące z Funduszu 

Rozwoju Kultury Fizycznej, to zgodnie z ww. rozporządzeniem w sprawie klasyfikacji 

budżetowej winny zostać ujęte w innym paragrafie jako dotacja otrzymana 

z Państwowego Funduszu Celowego. W planie dochodów do projektu zaplanowano 

w kwocie 1.660.569,08 zł z kwotą 227.608,18 zł, z uzasadnienia do projektu uchwały 

wynika, że są to dochody na zadanie pn. „Budowa Żłobka Nr 5 w ramach Programu 

rozwoju instytucji opieki nad dziećmi w wieku do lat, Maluch Plus”. Skład Orzekający 

wskazuje, że program Maluch Plus, a obecnie Aktywny Maluch, finansowany jest ze 

środków Krajowego Planu Odbudowy oraz Funduszy Europejskich dla Rozwoju 

Społecznego, zatem powyższe środki zgodnie z rozporządzeniem w sprawie 

szczegółowej klasyfikacji dochodów, wydatków, przychodów i rozchodów oraz 

środków pochodzących ze źródeł zagranicznych, winny zostać ujęte w przypadku 

finansowania ze środków Krajowego Planu Odbudowy. Biorąc pod uwagę całokształt 

dokonanych ustaleń i analiz, Skład Orzekający postanowił jak w sentencji, 

przewodnicząca Składu Orzekającego, Małgorzata Łuczak. Ze swojej strony 

chciałabym tylko dodać, że w autopoprawce Nr 2 mamy tutaj zmiany dotyczące tej 

opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w kwestii zmiany klasyfikacji budżetowej dla 

tych przedsięwzięć, dziękuję... Szanowni państwo, przedłożę uchwałę Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wyrażenia opinii 

o możliwości sfinansowania deficytu przez miasto Kalisz przedstawionego w projekcie 

budżetu na 2025 rok. Działając na podstawie ustawy o Regionalnych Izbach 

Obrachunkowych i ustawy o finansach publicznych, Skład Orzekający Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Poznaniu, wyznaczony zarządzeniem Nr 16/2023 Prezesa 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 4 września 2023 r., po dokonaniu 

analizy projektu uchwały budżetowej miasta Kalisza na 2025 rok oraz projektu 

Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2025-2043, wyraża opinię pozytywną 

o możliwości sfinansowania deficytu na 2025 rok. Z uzasadnienia wynika, że 

analizując możliwość sfinansowania w 2025 r. przez miasto Kalisz deficytu budżetu, 

Skład Orzekający ustalił, co następuje. W projekcie uchwały budżetowej miasta 

Kalisza na 2025 rok zaplanowane zostały dochody w wysokości 1.000.713.142,52 zł 

i wydatki w wysokości 1.016.053.142,52 zł. Wynik budżetu to planowany deficyt 

budżetu w wysokości 15.340 tys. zł, zgodnie z § 3 treści normatywnej projektu, 

sfinansowany zostanie przychodami z wolnych środków, o których mowa w art. 217 

ust. 2 pkt 6 ustawy o finansach publicznych. W budżecie zaplanowane zostały 

przychody ogółem w wysokości 35.600 tys. zł, w tym ze sprzedaży innych papierów 

wartościowych w kwocie 20 mln zł oraz przychody z tytułu wolnych środków, o których 

mowa w art. 217 ust. 2 pkt 6 ustawy o finansach publicznych w kwocie 15.600 tys. zł. 

Rozchody budżetu zaplanowane zostały w wysokości ogółem 20.260 tys. zł, z tego 

z tytułu wykupu papierów wartościowych w wysokości 13 mln zł oraz spłaty 

otrzymanych krajowych pożyczek i kredytów w kwocie 7.260 tys. zł. Skład Orzekający 

ustalił na podstawie bilansu z wykonania budżetu miasta, sporządzonego na dzień 

31 grudnia 2023 r., sprawozdania RB-NDS o nadwyżce/deficycie za okres od początku 

roku do dnia 30 września roku 2024 oraz uchwały budżetowej na rok 2024 po 
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zmianach, że na dzień wydania niniejszej opinii miasto Kalisz posiada do dyspozycji 

wolne środki w wysokości 15.600 tys. zł niezaangażowane w budżecie roku 2024, które 

mogą zostać zaplanowane w budżecie 2025 r. pod warunkiem, iż nie zostaną one do 

końca roku zaangażowane w budżecie roku 2024. Skład Orzekający wskazuje, że 

rzeczywisty poziom wolnych środków będzie możliwy do ustalenia dopiero po 

zakończeniu roku, zamknięciu ksiąg rachunkowych oraz sporządzeniu sprawozdań 
finansowych za 2024. Biorąc pod uwagę sytuację finansową miasta Kalisza, uznać 
należy, że jednostka ma możliwość pozyskania przychodów z tytułu sprzedaży innych 

papierów wartościowych oraz wolnych środków, o których mowa w art. 217 ustawy 

o finansach publicznych, w kwocie niezbędnej do sfinansowania deficytu budżetu. 

Wskazane powyżej źródła sfinansowania deficytu są prawnie dopuszczalne i możliwe 

do pozyskania, zważywszy na fakt, że prognozowane w Wieloletniej Prognozie 

Finansowej spłaty zobowiązań z tytułu zaciągniętych pożyczek i kredytów, wykupu 

obligacji oraz z wydatkami bieżącymi na obsługę długu w latach 2025-2043, nie 

powodują przekroczenia wskaźników maksymalnych określonych w przepisie art. 243 

ustawy o finansach publicznych. Łączna kwota przypadająca do spłaty w 2025 r. rat 

kredytów i pożyczek oraz wykupu papierów wartościowych wraz z wydatkami 

bieżącymi na obsługę zobowiązań, wynosić będzie 43.260 tys. zł i stanowi 5,26% 

planowanych dochodów bieżących pomniejszonych o dotacje i środki przeznaczone na 

cele bieżące, natomiast dopuszczalny poziom spłaty zobowiązań kształtuje się 
w wysokości 8,65%. Mając na uwadze powyższe Skład Orzekający wyraził opinię jak 

w sentencji, przewodnicząca Składu Orzekającego, pani Małgorzata Łuczak, dziękuję. 
 

Przedstawienie autopoprawek do projektu uchwały w sprawie uchwały budżetowej 

na 2025 rok.  

 
Przewodniczący poprosił również Anetę Ochocką o przedstawienie przekazanych 

radnym autopoprawek do projektu uchwały w sprawie uchwały budżetowej na 

2025 rok – szanowni państwo, autopoprawka do projektu uchwały Rady Miasta 

Kalisza w sprawie uchwały budżetowej na 2025 rok, sporządzona na podstawie opinii 

komisji Rady Miasta Kalisza o projekcie uchwały budżetowej na 2024 rok i wniosków 

Wydziału Edukacji; Wydziału Kultury i Sztuki, Sportu i Turystyki; Kancelarii 

Prezydenta Miasta; Wydziału Administracyjno-Gospodarczego; Wydziału Spraw 

Społecznych i Mieszkaniowych; Zarządu Dróg Miejskich; Wydziału Rozbudowy 

Miasta; Biura Cmentarza Komunalnego; Miejskiego Rzecznika Konsumentów; 

Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska wprowadza następujące 

zmiany. Zwiększa łączną kwotę dochodów o kwotę 5.217.448,02 zł do wysokości 

1.005.930.590,54 zł, zwiększa się dochody majątkowe o kwotę 4.752.515,17 zł 

i zwiększa się dochody bieżące o kwotę 464.932,85 zł. Natomiast jeżeli chodzi o łączną 
kwotę wydatków budżetu, zwiększa się o tę samą kwotę wydatki budżetu do wysokości 

1.021.270.590,54 zł, w tym wydatki bieżące o 1.205.932,85 zł i wydatki majątkowe 

o 4.011.515,17 zł. Wartość po wprowadzeniu autopoprawki wydatków majątkowych to 

136.564.357,75 zł. Zmniejszamy rezerwę ogólną o kwotę 76.963 zł do wysokości 

3.171.217,64 zł i zmniejsza się rezerwy celowe o kwotę 84.037 zł do wysokości 

2.445.985 zł. Szanowni państwo, deficyt nie ulega zmianie. Odczytam państwu 

wnioski, które przedstawiły wydziały do zmiany w projekcie budżetu na 2025 r. 
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W ramach projektu Mobilność Edukacyjna Erasmus Plus, Sektor Edukacja Szkolna 

dla Szkoły Podstawowej Nr 7 w Kaliszu przygotował wniosek Wydział Edukacji, 

w którym zwiększa się plan dochodów i wydatków na kwotę 50.083,82 zł. Drugi 

wniosek Wydziału Edukacji, w związku z dokonaną korektą planu wydatków, 

zmniejszono w budżecie miasta dotacje dla przedszkoli niepublicznych o kwotę 
1.500 tys. zł oraz dla przedszkoli niepublicznych realizujących zadania wymagające 

specjalnej organizacji nauki o kwotę 1.500 tys. zł. I trzecia zmiana Wydziału Edukacji 

to zmiana, która dotyczy wsparcia finansowego Uniwersytetu Kaliskiego w adaptacji 

budynku po banku BGK na potrzeby administracyjno-dydaktyczne wraz 

z zagospodarowaniem otoczenia budynku na kwotę 2 mln zł, zgodnie z pismem Rektora 

Uniwersytetu Kaliskiego, to pismo mam, szanowni państwo, przed sobą. Jeżeli 

będziecie chcieli, mogę je odczytać. Jeżeli chodzi o Wydział Kultury i Sztuki, Sportu 

i Turystyki, wydział złożył dwa wnioski do autopoprawki. Pierwszy na zwiększenie 

dotacji na utrzymanie kaliskiego zespołu piłki ręcznej kobiet w Superlidze kobiet 

w najwyższej klasie rozgrywek w kwocie 1.200 tys. zł z przeznaczeniem na szkolenie 

drużyny, zakwaterowanie, koszty transportu, na opłaty licencyjne, na ubezpieczenie 

i na wynagrodzenia kadry i sztabu szkoleniowego. I drugi wniosek złożony przez 

Wydział Kultury, Sportu i Turystyki na kwotę 50 tys. zł, dotyczy organizacji pokazów 

kina letniego, Świąt Wielkanocnych i jarmarku i zwiększenia dotacji przedmiotowej 

dla Wieży Ciśnień na koszty zatrudnienia pracownika w przyszłym roku. Kancelaria 

Prezydenta Miasta złożyła wniosek na przeprowadzenie kampanii informacyjno-

promocyjnej w kwocie 49 tys. zł w ramach dwóch projektów, 28 tys. zł to projekt 

dotyczący rozwoju zrównoważonej mobilności miejskiej w Aglomeracji Kalisko-

Ostrowskiej i 21 tys. zł na rozbudowę i integrację systemów IT i ITS w transporcie 

publicznym. Wydział Administracyjno-Gospodarczy złożył wniosek w planie wydatków 

na kwotę 49 tys. zł. Ta kwota zostanie przeznaczona na koszty emisji papierów 

wartościowych w 2025 r. Wydział Spraw Społecznych i Mieszkaniowych wnioskuje 

o zwiększenie przedmiotowej dotacji dla Miejskiego Zarządu Budynków Mieszkalnych 

w kwocie 51 tys. zł w 2025 r. z przeznaczeniem na remont pustostanów, co pozwoli na 

wykonanie wymaganych remontów. Ponadto wydział wnosi o zapewnienie środków na 

nieodpłatną pomoc prawną w kwocie 13.753 zł w ramach budżetu wydziału. Zarząd 

Dróg Miejskich złożył wniosek do autopoprawki dotyczącej projektu przyszłorocznego 

budżetu w związku z potrzebą wprowadzenia dwóch zadań inwestycyjnych, tj. budowa 

połączenia ulicy Szerokiej z ulicą Łódzką w Kaliszu, etap II, odcinek od ulicy Żwirki 

i Wigury do ulicy Warszawskiej, zwiększenie środków w kwocie 5 tys. zł i na zadaniu 

przebudowa wlotu od Alei Generała Sikorskiego na skrzyżowaniu z ulicą Warszawską 
i ulicą Moniuszki o zwiększenie też o kwotę 5 tys. zł. Wydział Rozbudowy Miasta prosi 

o wprowadzenie korekty polegającej na zwiększeniu środków na zadaniu budowa 

schodów terenowych oraz pomostu na stawie w Parku Przyjaźni o kwotę 50 tys. zł, co 

pozwoli na wyłonienie wykonawcy i podpisanie stosownej umowy. A także Wydział 

Rozbudowy Miasta złożył wniosek w związku z brakiem wydatkowania części 

planowanych środków oraz zawartym aneksem Nr 1 zwiększającym dofinansowanie 

dla zadania pn. „Budowa Żłobka Nr 5 w ramach Programu rozwoju instytucji opieki 

nad dziećmi w wieku do lat 3, Maluch plus”, prosi o wprowadzenie korekty w planie 

wydatków. Dodatkowo trzeci wniosek wydziału dotyczy zmiany w planie dochodów 

i wydatków na zadaniu budowa boiska wielofunkcyjnego wraz z zadaszeniem o stałej 
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konstrukcji przy Szkole Podstawowej Nr 23 w Kaliszu o kwotę 2.450 tys. zł i tutaj 

z uzasadnienia wynika, że wydział wnioskuje o zwiększenie środków na to zadanie. Ta 

kwota, zgodnie z podpisanym aneksem Nr 3 z dnia 13 listopada 2024 r. do podpisanej 

umowy z Ministrem Sportu i Turystyki, te środki zostaną przekazane w 2025 r. Biuro 

Cmentarza Komunalnego wprowadza zmiany po stronie dochodów w wysokości 

40 tys. zł, co wynika z planowanej wyższej stawki za wynajem pomieszczenia po 

zawarciu umowy z nowym najemcą i przeznacza te środki na zabezpieczenie umowy na 

wywóz śmieci z uwagi na wzrost ilości odpadów w 2025 r. Miejski Rzecznik 

Konsumentów w związku z zakupem nagród na większą liczbę laureatów w konkursie 

wojewódzkim, zwiększa środki o kwotę 220 zł w swoim budżecie na 2025 r. I ostatnia 

zmiana przygotowana przez Wydział Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska, 

pierwsza na kwotę 480.090,86 zł na zadaniu pn. „Wsparcie rozwoju społeczności 

energetycznej na terenie miasta Kalisza”. Z uzasadnienia wynika, że na skutek 

złożenia wniosku przez miasto Kalisz o objęcie Krajowym Planem Odbudowy 

i zwiększenia odporności, zostały przyznane środki na realizację tego zadania 

pn. „Wsparcie rozwoju społeczności energetycznej”. Zadanie dotyczy przygotowania 

planu projektu, którego celem jest uruchomienie klastra energii w mieście w Kaliszu. 

W tym celu w budżecie miasta zabezpieczono środki na realizację zadania. W trakcie 

realizacji projektu wykonano część etapów tego zadania. Pozostała część będzie 

wykonana w roku 2025 na skutek zawarcia porozumienia i aneksu. To wszystkie 

wnioski w ramach autopoprawki do projektu budżetu na 2025 r., natomiast 

autopoprawka Nr 2 dotyczy opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej, którą państwu 

przed momentem przedstawiłam. I na podstawie tej opinii dokonujemy zmian 

w projekcie 2025 r. po stronie Wydziału Rozbudowy Miasta, który złożył wniosek 

o zmianę w planie dochodów. Tu wydział w związku z wydaną opinią prosi 

o dokonanie zmian dla zadania pn. „Modernizacja kompleksu sportowego Moje 

Boisko Orlik przy ulicy Granicznej”, kwota 175 tys. zł oraz dla zadania 

„Modernizacja kompleksu sportowego Moje Boisko Orlik 2012 przy Zespole Szkół 

Techniczno-Elektronicznych”. Mowa tutaj o zmianach w paragrafach klasyfikacji 

budżetowej. A także zmianę w planie dochodów w ramach projektu Maluch Plus 2022-

2029 pomiędzy klasyfikacją budżetową w ramach dochodów majątkowych, zgodnie 

z zaleceniem Regionalnej Izby Obrachunkowej. A Wydział Gospodarki Komunalnej 

dokonał zmian wynikających z opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej dla projektów. 

Pierwszy z nich to wsparcie rozwoju społeczności energetycznych na terenie miasta 

Kalisza i drugi dotyczy jakości powietrza i zmniejszenia emisji pyłów. To te zmiany 

wynikające jakby z zaleceń i z opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej, dziękuję 
bardzo. 

 

Dyskusja nad projektem uchwały oraz autopoprawkami do projektu uchwały 

w sprawie uchwały budżetowej na 2025 rok – stanowiska klubów. 
  

Przewodniczący otworzył dyskusję.  
 

O zabranie głosu poprosiła radna Magdalena Sekura-Nowicka – szanowny panie 

przewodniczący, panowie prezydenci, szanowni państwo, jako Klub Radnych Koalicji 

Obywatelskiej chcemy oczywiście ustosunkować się do propozycji, która i do projektu 
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budżetu na 2025 rok, który został nam wszystkim przedłożony. Przede wszystkim 

chciałabym, żebyśmy sobie wszyscy odpowiedzieli na pytanie, czy budżet jest 

faktycznie skrojony na miarę i czy jest prorozwojowy. Po pierwsze, zmieniacie go 

państwo dziesięć razy podczas sesji, kilkadziesiąt razy w zaciszu gabinetów 

prezydenckich, często nie do poznania i to na niekorzyść naszych mieszkańców 

Kalisza. Dlatego ten projekt budżetu należy oceniać z naszej perspektywy jako bardziej 

produkt polityczny, pozwalający przede wszystkim na promocję, żeby nie użyć słowa 

lansu, a nie realny plan zrównoważonego rozwoju miasta Kalisza. Zejdźmy na ziemię, 
szanowni państwo. Dlaczego? Oto kilka faktów. Po pierwsze, niski udział wydatków 

inwestycyjnych. Tylko 13,1% wydatków budżetu przeznaczono na inwestycje. Jest to 

zbyt niski poziom dla miasta o ambicjach rozwojowych. Inwestycje są kluczowe dla 

zwiększenia atrakcyjności naszego miasta, również dla naszych mieszkańców 

i inwestorów. I o tym nie powinniśmy zapominać, mówiąc o tym, że myślimy 

o prorozwojowym mieście Kaliszu. Inne miasta o podobnej wielkości, jak np. Leszno 

czy Piła, inwestują więcej w rozwój infrastruktury. Podam dla przykładu, w Lesznie to 

jest około 19%, w mieście Pile na 2025 r. to jest również w granicach 18%. Zdrowy 

budżet natomiast proinwestycyjny, gdziekolwiek państwo nie zerkniecie i nie będziecie 

szukać odpowiedzi na to, jak wygląda budżet proinwestycyjny, to taki, w którym udział 

tych wydatków inwestycyjnych jest na poziomie między 25 a 30%, co najmniej. 

Dotychczasowa praktyka ostatnich lat wskazuje na to, że faktycznych inwestycji 

wykonuje się znacząco mniej niż te marketingowe plany w grudniu. Tak to oceniamy. 

Do tego dokłada nam się taka nie dość jasna strategia inwestycyjna. Planowane 

inwestycje są, naszym zdaniem, niespójne z długofalowymi potrzebami naszego miasta. 

Zamiast inwestować w rozwojowe obszary takie jak innowacje czy zielona energia, 

budżet skupia się przede wszystkim na tradycyjnych zadaniach, np. tylko infrastruktura 

drogowa, które nie przynoszą długoterminowych korzyści. W tym z drugiej strony nie 

uwzględnia się potrzeb tak naprawdę zgłaszanych przez chociażby rady osiedlowe, 

czyli tych, którzy są najbliżej naszych mieszkańców. I tutaj jako przykład podam fakt, 

gdzie jako klub wystąpiliśmy z wieloma propozycjami, zarówno jako klub, jak i też 
każdy z nas indywidualnie jako radny zgłosił takie propozycje po konsultacjach 

z mieszkańcami miasta Kalisza, w konsultacjach z radami osiedli. Szanowni państwo, 

nawet nikt nas do tych dyskusji nie zaprosił. Ja rozumiem, że jesteśmy w opozycji do 

koalicji, która w tej chwili rządzi w mieście, natomiast z mojej perspektywy jest to 

niedopuszczalne, żebyśmy nie mieli możliwości nawet porozmawiać na ten temat. I na 

to się nie godzimy. Wysokie zadłużenie miasta to kolejny temat, który niestety świadczy 

o tym, że nie mówimy o prorozwojowym budżecie miasta. Planowane zadłużenie na 

2025, na koniec 2024 r. wynosi blisko 290 mln zł, co stanowi prawie 35% dochodów 

miasta. Mimo obietnic spadku długu, wprowadzacie państwo nowe zobowiązania na 

poziomie blisko 40 mln zł, mam na myśli tutaj emisję obligacji. Do tej pory zadłużenie 

miasta nasze trzymało się latami na poziomie +/- 280 mln zł, a w tej chwili gwałtownie 

wzrasta do 320 mln zł. Miasto jest zbyt uzależnione od długu, a nowe inwestycje są 
finansowane w sposób nieefektywny. To brak odpowiedzialności finansowej za miasto. 

Tak to widzimy. Po trzecie, wysokie wydatki bieżące stanowią prawie 87% budżetu, co 

pozostawia niewiele miejsca na rozwój i inwestycje. Pan prezydent nie robi nic 

w kierunku reform zmniejszających wydatki administracyjne, a działania w kierunku 

zwiększenia efektywności zarządzania miastem są, naszym zdaniem, niewystarczające. 
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Jest to po prostu zjadanie pieniędzy publicznych. Po czwarte, znikome wsparcie dla 

przedsiębiorczości. Tutaj padły już dzisiaj piękne słowa o tym, że wspieramy 

przedsiębiorczość, natomiast ma to się nijak, naszym zdaniem, do rzeczywistości. Brak 

znaczących działań wspierających małe i średnie przedsiębiorstwa oraz 

niewystarczające inwestycje w tworzenie nowych warunków inwestycyjnych dla 

gospodarki, podnoszenie podatków od nieruchomości do maksymalnych stawek 

również nie jest ukłonem w stronę biznesu. Miasto nie wykorzystuje potencjału 

lokalnego biznesu jako siły napędowej dla dochodów miasta, wręcz podejmuje 

działania, które oddalają ten biznes od miasta. Mieliśmy takie ambicje wiele lat, żeby 

również myśleć o tym, aby poszerzać granice miasta Kalisza, natomiast takimi 

działaniami jak chociażby podnoszenie podatków od nieruchomości na pewno 

skutecznie zniechęcamy okoliczne gminy do tego, żeby mogły z nami w ogóle na ten 

temat rozmawiać. Po piąte, niska dywersyfikacja źródeł dochodów. Wysokie 

uzależnienie budżetu od podatków PIT i CIT, ponad 44% dochodów bieżących, czyni 

budżet wrażliwym chociażby na wahania gospodarcze. Brak skutecznej polityki 

zwiększenia dochodów majątkowych, np. poprzez sprzedaż lub dzierżawę 
nieruchomości, ale również brak skutecznego pozyskiwania środków do budżetu ze 

źródeł zewnętrznych. Po szóste, mało ambitny plan wsparcia środowiska. Naszym 

zdaniem oczywiście. Niedostateczne środki przeznaczone na ochronę środowiska 

i projekty ekologiczne. Dlaczego o tym mówię? Bo mówimy o myśleniu strategicznym. 

Mówimy o myśleniu nie tylko tu i teraz, ale również o tym, żebyśmy mieli na uwadze 

to, co pozostawimy po sobie naszym młodym pokoleniom. Brakuje w budżecie zadań 
związanych z odnawialnymi źródłami energii, walką ze smogiem czy rozwojem 

terenów zielonych. Szanowni państwo, reasumując, dla nas jest to budżet, w którym 

jest brak ambicji inwestycyjnych i zbyt niski udział wydatków majątkowych. Jest 

wysokie zadłużenie i brak skutecznej polityki zmniejszenia obciążeń. Po prostu 

występuje nieefektywność w zarządzaniu wydatkami bieżącymi, w tym również 
w obszarze oświaty i administracji w szczególności. Oświata wiemy, że zawsze 

w każdym budżecie stanowi wysoki poziom, który obciąża miasto. Nie jest to żadna 

nowość. Natomiast jeśli chodzi o kwestie administracyjne i utrzymanie tych wydatków 

bieżących związanych chociażby z funkcjonowaniem urzędu i kancelarii prezydenta, 

jest to rzecz, nad którą warto się pochylić. Ograniczone również działania 

prorozwojowe, szczególnie w zakresie przedsiębiorczości i ochrony środowiska. I na 

koniec, panie prezydencie, każe pan zaciskać pasa wszystkim, szkołom, instytucjom 

kultury, klubom sportowym, nie wszystkim oczywiście, czy opiece społecznej, 

a powinien pan zacząć od siebie. Budżet bardziej utrzymuje status quo, niż prowadzi 

miasto w kierunku dynamicznego rozwoju. To pokazuje, że o budżet Kalisza 

i pomyślność naszych mieszkańców trzeba walczyć po prostu każdego dnia presją, 
naciskami czy kontrolami. Na taki budżet nie ma naszej zgody. I na koniec, panie 

prezydencie, każe pan zaciskać właśnie pasa wszystkim. Ja bym chciała dowiedzieć 
się, znaczy ja, myślę, że tutaj mówię szczególnie w imieniu wszystkich radnych Klubu 

Koalicji Obywatelskiej, chcielibyśmy dowiedzieć się szczegółów dotyczących budżetu 

na 2025 r. w dziale 750 administracja publiczna, gdzie znajdują się wydatki bieżące, 

a konkretnie o wskazanie zaplanowanych na 2025 rok wydatków na organizację 
koncertów, kampanii, eventów dla mieszkańców miasta Kalisza. Promocję 
gospodarczą miasta realizowaną m.in. we współpracy z instytucjami otoczenia 
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biznesu. Wydatki na działania promujące miasto Kalisz poprzez sport, w tym również 
rozgrywek w grach zespołowych i dyscyplinach indywidualnych oraz wydatki 

przeznaczone m.in. na przygotowanie konferencji i spotkań organizowanych przez 

prezydenta lub wiceprezydentów Miasta oraz materiały przeznaczone dla gości z kraju 

i zagranicy. I tu bym prosiła o odpowiedź, jeżeli jest taka możliwość podczas tej sesji. 

Natomiast ponad godzinę temu na profilu pana prezydenta ukazał się piękny wpis 

dotyczący tego, że rozmawiamy dzisiaj o bardzo ważnym budżecie miasta Kalisza, 

zaczynając od tego, że już w styczniu czeka nas wszystkich impreza. Także ja życzę 
państwu miłej zabawy i liczę na to, że pochylicie się i podejdziecie poważnie do tego, 

co robimy tutaj w Radzie Miasta, dziękuję. 
 

Maciej Antczak, ad vocem – szanowny panie przewodniczący, nie planowałem 

zabierać głosu, ale jednak pani radna dała mi szansę, więc ją wykorzystam. Droga 

pani radna, jeśli chodzi o to, co na końcu pani powiedziała, to ja mam nadzieję, że 

sesję oglądają także osoby młode, które chcą, żeby w mieście się działo dużo. Niestety 

studentów już z nami nie ma, natomiast myślę, że gdyby ich zapytać, czy chcą, żeby 

w Kaliszu organizowane były koncerty, czy chcą, żeby Kalisz rozwijał się sportowo, to 

myślę, że bez wątpienia powiedzieliby, że tak. Sama pani radna powiedziała, że to jest 

organizacja eventów, koncertów dla mieszkańców Kalisza. Także myślę, że dobrze 

pani radna wie, że miasto rozwija się dzięki temu, że żyje. I miasto zaczęło żyć podczas 

poprzedniej i podczas tej kadencji prezydenta Krystiana Kinastowskiego. Ja wręcz 

uważam, że powinno się dziać jeszcze więcej. To jest bardzo przykre, że państwo 

chcieliby tę żywotność ograniczyć. Jeśli chodzi o kwestię długu i deficytu, drodzy 

państwo, to jest mniej niż 1,5% dochodów, dlatego też ciężko mówić o dużym 

deficycie. My więcej w tym budżecie spłacimy długu, aniżeli go zaciągniemy. 

A dochody miasta rosną, mamy już miliardowe dochody. I wreszcie twierdzenie, że 

miasto Kalisz jest wrażliwe na PIT i CIT. A kto stworzył ten system finansowania 

jednostek samorządu terytorialnego, ten nowy? No przecież nie prezydent Krystian 

Kinastowski, tylko minister Andrzej Domański. Ja osobiście nie uważam tego za złe, że 

w ten sposób dochody samorządu teraz się kształtują, natomiast zastanówmy się, bo 

pani podawała przykład m.in. Leszna, Piły. Miasto Kalisz zyskuje, zgodnie z państwa 

systemem, rok do roku według wyliczeń, które są zapisane w Excelu Ministerstwa 

Finansów około 13,5%, jeśli chodzi o dochody. A jak zyskują inne miasta? Leszno 

18,5%, Konin 20%, Ostrów 26%. I pytanie jest takie, bo w tej pierwotnej kalkulacji, to 

jest bardzo istotne, my jako Kalisz mieliśmy zyskać znacznie, znacznie mniej. Po 

interwencji, obawiam się, że może to być interwencja arbitralna, zwiększono nam 

dochody. Pytanie, czy to się utrzyma, czy też w kolejnych latach będziemy tracić 
jeszcze więcej przez system, który państwo jako Platforma Obywatelska też tutaj 

forsowała. Mam nadzieję, że nie. Dlatego, drodzy państwo, ja się bardzo cieszę, że 

mimo wszystko, mimo tych słów o tym, że w Kaliszu się dużo dzieje i to jest źle, że 

jednak prezydent Kinastowski, jak i cała koalicja, która współrządzi miastem, twierdzi, 

że jednak powinno się dziać. I mam nadzieję, że tak będzie to wyglądać dalej. Tym 

bardziej, że budżet miasta Kalisza wygląda naprawdę dobrze. Deficyt jest naprawdę 
bardzo niski. Jest to budżet odpowiedzialny, w którym są też inwestycje i mam 

nadzieję, że w ciągu roku będzie ich jeszcze więcej, bo przecież pojawią się środki 
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zewnętrzne. Mam nadzieję, że państwo też w tym pomogą jako partia rządząca krajem, 

dziękuję bardzo. 

 

Magdalena Sekura-Nowicka, ad vocem – szanowni państwo, pozwolę się tutaj zwrócić 
również do kolegi radnego Macieja Antczaka jako odpowiedź. Jeśli chodzi 

o dywersyfikację źródeł tych dochodów a propos PIT-u i CIT-u, mamy na myśli to, że 

jeśli miasto nie będzie prorozwojowe, nie będzie dbało o lokalnych przedsiębiorców, 

to te dochody również mogą być znacząco niskie. W związku z tym to jest pierwsza 

kwestia, do której bym się chciała odnieść. A druga kwestia to jest to, że zmiany, 

których dokonujemy teraz systemowo na poziomie rządu, są to zmiany, które wynikają 
z, przepraszam za wyrażenie, sprzątania tego, co poprzednie rządy nam sprawiły, 

dziękuję. 
 

Artur Kijewski, ad vocem – panie przewodniczący, panowie prezydenci, wysoka rado, 

szanowni państwo, powiem tak, czy budżet ten jest budżetem naszych marzeń? Na 

pewno nie jest, ale kolega zwrócił na jedną ważną rzecz uwagę. Jest to budżet 

bezpieczny, ponieważ skoro koleżanka tak sobie pozwala na tutaj sprzątanie, ja 

chciałbym zobaczyć, co będziemy sprzątać na koniec tego roku. Otóż, panie 

prezydencie, chciałem powiedzieć, że dobrze, że pan zachował jeszcze bufor, bo za 

chwileczkę ceny energii, które będziemy mieli, będziemy zbierać szczęki z podłogi 

i wiadomo dzięki komu. Tak samo bym nie podniecał, momencik, nie podniecałbym się 
tym zielonym ładem i zielonymi energiami. Przypominam, że za chwileczkę wchodzą 

opłaty ETS-2 i ETS-3. Szanowni państwo, kaliszanie, chciałbym pogratulować, mówię 
oczywiście tutaj, nie tak, jak to powinno brzmieć, niestety przykro mi, że państwo, 

którzy przeszli na ogrzewanie gazowe, za chwilę będą płacić podatek od gazu. Komu 

to zawdzięczamy? Niech sobie koleżanka sama odpowie. Trzeba było działać, żeby za 

te opłaty gazowe nie było podatku. Gaz już jest nie trendy, więc, szanowni państwo, za 

chwileczkę do pana, ja dlaczego mówię o tym? No będziemy się śmiali. To przyjdą do 

was ludzie. Powiem, żeby do waszych biur przyszli, żebyście się pośmiali razem z nimi. 

Szanowny panie prezydencie, za chwileczkę będą przychodzić mieszkańcy i będą 

skarżyć, że zmienili ogrzewanie na gazowe i muszą płacić podatek, więc dobrze mieć 
zabezpieczenie, że takie rzeczy mogą nastąpić. Dlatego prosiłbym zawsze uważnie 

przyglądać się temu, co się dzieje, bo te wszystkie sytuacje, które idą tam z góry, będą 

miały przełożenie bezpośrednio tutaj u nas. Ja mam pytanie takie do pani, skoro pani 

tak broni przedsiębiorców. Proszę spytać się każdego, kto prowadzi firmę, co jest dla 

niego największym obciążeniem? I pani będzie miała, 90% to są podatki, które są 

niezależne od nas i oczywiście możemy tylko, jak pani poda mi jakiś ciekawy sposób, 

jak możemy pomóc przedsiębiorcom, bo oczywiście za nich działalność nikt nie będzie 

prowadził, my mamy tylko stwarzać warunki. Natomiast na dzień dzisiejszy państwo 

nic nie zaproponowaliście ze stwarzania warunków, tylko potraficie powiedzieć, że jest 

źle. Więc prosiłbym o taką większą dozę jakiegoś takiego zdrowego rozsądku, bo za 

chwileczkę zobaczycie państwo, jakie będziemy ponosić koszty. A nie chcę mówić, 
komu to zawdzięczamy, skoro pani odwołuje się do historii, ja się odwołuję teraz do 

teraźniejszości, dziękuję. 
 



35 

 

Karolina Skrzypczyńska – szanowny panie przewodniczący, panowie prezydenci, 

szanowni państwo radni, wiadomo, zawsze trzeba, każdy chciałby mieć więcej 

pieniędzy do rozdysponowania, ale skoro Klub Koalicji Obywatelskiej mówi, że warto 

rozmawiać, no to polecam rozmawianie z rządem i chociażby zwiększenie udziału we 

wpływach z podatku dochodowego oraz CIT, jeżeli chodzi o miasto Kalisz, czy też 
uzupełnienie subwencji ogólnej. Warto rozmawiać, czekamy w takim razie na efekty 

takich rozmów. Jeżeli chodzi o budżet, który jest zaplanowany na rok 2025, nie 

uważam, aby miasto było przez prezydenta Krystiana Kinastowskiego zadłużane ponad 

miarę. Chciałabym tylko zauważyć, że w roku 2025 będziemy spłacać ponad 20 mln zł 

zadłużenia, z czego 13 mln zł to tylko samo zadłużenie zaciągnięte w latach 2002-

2014. To, w jaki sposób wyglądał Kalisz w ówczesnym czasie, jak wyglądały 

inwestycje, na pewno państwo doskonale pamiętają. W 2025 r. zaciągamy 

zobowiązanie w wysokości 20 mln zł, wobec powyższego nasz dług ulega zmniejszeniu. 

Chciałabym tylko i wyłącznie zauważyć chociażby przykłady innych miast, które też 
borykają się z podobnymi problemami jak Kalisz. Deficyt budżetowy Ostrowa 

w uchwalonym budżecie na 2025 r. wynosi 23 mln zł, szanowni państwo, przy budżecie 

o połowie niższym aniżeli budżet Kalisza. Poznań – 486 mln zł, Wrocław – 566 mln zł, 

Łódź – 465 mln zł. No bo jak się porównywać, to chyba z tymi największymi, prawda? 

Dlatego też Klub Radnych Koalicji Kaliskiej będzie głosował za przyjęciem budżetu. 

Wskazuję tylko, że rok 2024 był w istocie bardzo trudnym rokiem. Zapowiedziane 

przez rząd podwyżki dla nauczycieli, spowodowały paraliż w samorządach. Proszę 
zwrócić uwagę, że teraz na koniec roku w przypadku samorządów na Śląsku, nie mają 
one pieniędzy na to, aby wypłacić pensje dla nauczycieli, albowiem szumnie 

zapowiadane podwyżki nie łączyły się bezpośrednio z pieniędzmi, które samorządy 

powinny otrzymać na subwencje oświatowe, aby te podwyżki zapewnić. Dlatego też, 
panie prezydencie, oby jak najmniej takich niespodzianek z centrali. Życzę w takim 

razie efektywnego wykonania budżetu. Klub Koalicji Kaliskiej będzie oczywiście 

głosował za przyjęciem projektu budżetu na 2025, dziękuję. 
 

Tomasz Grochowski – szanowny panie przewodniczący, panowie prezydenci, drodzy 

radni, szanowni goście, przyglądaliśmy się mocno budżetowi na 2025 r. z kolegą 

wiceprzewodniczącym Eskanem Darwichem. I oczywiście oprócz tego, co już dzisiaj 

tutaj padło dość głośno, pozytywnych rzeczy na temat tego budżetu, tak?, to, co ja 

zawsze wychwytuję, to spadek zobowiązań, tak?, o którym była mowa. To jest jednak 

szereg inwestycji ważnych dla mieszkańców naszego miasta, które dobrze, że się 
pojawiają. Kolejnym faktem, drodzy państwo, jest to, że budżet jest zrównoważony 

i patrzę na opinie rzeczywiście tych organów, które są upoważnione do tego, żeby 

kontrolować budżet, czyli tutaj Izba Obrachunkowa Regionalna w Poznaniu, która 

w przypadku i budżetu i Wieloletniej Prognozy Finansowej i też zdolności do spłaty 

deficytu, czy pokrycia deficytu, wyraziła opinie pozytywne. I to są fakty. Ktoś, kto nie 

śledzi na bieżąco tego, co się dzieje, z czym się mierzą samorządowcy, no nie zauważy 

być może tego, że dzisiaj złożyć budżet w trudnych czasach, kiedy rzeczywiście 

nastąpiła, nie wiem, jakiego słowa tu użyć, ale eksplozja kosztów. No naprawdę jest 

trudno. Ja też bym mocno chciał, żeby starczyło pieniędzy w budżecie na realizację 
tego, do czego też z kolegą Eskanem Darwichem się zobowiązywaliśmy, czyli drogi 

osiedlowe, tak? podwórka. To są te nasze punkty sztandarowe. I uwaga, żeby było 
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jasne, nie jest to dla nas budżet marzeń. Właśnie z tego względu, że niestety część tych 

naszych projektów się tam nie znalazła, natomiast mocno stawiamy na współpracę. 
I to jest to, o czym mówiła pani Magdalena. Ja dziś nie czuję jak gdyby takiego 

ograniczenia współpracy kaliskiego magistratu z radnymi. Każdy pomysł jest cenny, 

każdy pomysł jest ważny. I dzisiaj, drodzy państwo, musimy spojrzeć na to trochę 
inaczej, bo mówi się o nas, że jesteśmy koalicjantami, natomiast naszym jedynym 

koalicjantem, prawda Eskan?, to są mieszkańcy miasta Kalisza. I my będziemy robili 

wszystko, żeby, brzydko mówiąc, dowieźć to, na co się z mieszkańcami umówiliśmy. 

A umówiliśmy się właśnie na realizację tych punktów, chociażby dwóch głównych, 

o których wspominałem, kilku innych, jak również to, że będziemy wspierali 

przedsiębiorców, powstanie rada i panie prezydencie też jeszcze raz przypominam 

o tej karcie przedsiębiorcy, bo to jest też, będzie dla mnie przynajmniej i dla Eskana 

ważna rzecz w przyszłym roku. No więc biorąc pod uwagę to, że nie ma tej blokady 

współpracy, rzeczywiście można wejść w dialog i przypominając sobie, jaka jest rola 

radnego Rady Miasta Kalisza, który ma wszelkimi sposobami doprowadzić do tego, 

aby zrealizować to, na co się umówił z mieszkańcami i to powinno nam wszystkim 

przyświecać. Dlatego niestety, panie prezydencie, mówię niestety, nie przejdziemy 

obojętnie wobec tego, co możemy zrobić, czyli zaangażowania w sprawy kaliskiego 

samorządu i będziemy głosowali za projektem uchwały budżetowej na 2025 rok, 

dziękuję. 
 

Magdalena Sekura-Nowicka, ad vocem – szanowni państwo, tu też skieruję swoje 

słowa do kolegi radnego Tomasza Grochowskiego, ja tylko chciałam powiedzieć, 
drogi kolego, żebyś tak ochoczo nie podchodził do tematu powstania rady, ponieważ 
ja, próbując podobne ciało utworzyć właśnie przy Prezydencie Miasta Kalisza z racji 

reprezentowanej przez siebie instytucji, otrzymałam informację, że absolutnie takie 

ciało nie jest potrzebne i że mamy po prostu ze sobą współpracować tak jak do tej 

pory. Także nie byłabym taka pełna nadziei co do tego, a jeśli tak będzie, no to znaczy, 

że mamy do czynienia po prostu z kłamstwem, także dziękuję bardzo. 

 

Grzegorz Kulawinek, wiceprezydent Miasta Kalisza – panie prezydencie, panie 

przewodniczący, szanowni państwo, trzy tematy, trzy rzeczy, które chciałbym 

powiedzieć. Przede wszystkim mam wrażenie, że państwo trochę zazdrościcie tych 

imprez, które się dzieją od 6 lat i myślę, że rolą miasta jest to, żeby takie wydarzenia 

dla mieszkańców tworzyć. Darmowe, powtarzam, bo biletowane nie jest to żaden 

problem. To po pierwsze. Po drugie, bardzo dziękuję wszystkim, którzy się dołączyli do 

organizacji Mikołajek. Tu patrzę na tą stronę, bo wiemy, że państwo też za tym 

chodziliście i chylę czoła, że widzicie pewne rzeczy, natomiast o nich głośno nie 

mówicie. Co do komisji, pani Magdaleno, ja nie ukrywam, że powołanie kolejnej 

komisji, kolejnego zespołu po to, żeby się tylko spotykać, tracić, marnować czas jest 

niepotrzebne. Myślę, że my funkcjonujemy na poziomie edukacji z wieloma 

podmiotami, z uniwersytetem jako partnerem wiodącym, z cechami, z pani 

organizacją, nie stanowi to żadnego problemu, nigdy nie było jakiegokolwiek 

konfliktu. To po co coś zmieniać? Wydaje nam się, że i tu się posłużę przykładem, 

myślę, takim bardzo mocnym, te wszystkie komisje, które tworzą osoby po 10-15, poza 

kawą, ciastkiem, herbatą, niewiele z nich wynika, zaczynają się ploty. Szanowni 
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państwo, my jesteśmy tu od pracy, a nie od tego, żeby się spotykać, gawędzić 
i opowiadać, więc takie komisje dodatkowe, moim zdaniem, kompletnie nie mają 
sensu. Co do oszczędności, szanowni państwo, proponowałbym spojrzeć także na 

swoje podwórko Urzędu Marszałkowskiego, czy też centralnie. I najważniejsza rzecz, 

szanowni państwo, tutaj jest taka spychologia polityczna. Często podkreślacie ilości 

środków, wydatków na edukację, wszyscy uważamy, że ona jest najważniejsza, dzisiaj 

to jest 400, a za chwilę 450 mln zł, ale przecież najłatwiej jest dać podwyżki, a później 

zrzucić te podwyżki, finansowanie, opłaty bieżące na samorządy. To jest najprostsze 

i to się cały czas dzieje, więc obiecujmy dalej, obiecujcie dalej, wy centralnie, albo 

wasi koledzy wyżej, jak najbardziej, niech ci nauczyciele zarabiają jak najwięcej, ale 

weźcie centralnie i utrzymajcie tą edukację i to nie mówię w imieniu swoim, ale 

wszystkich burmistrzów, prezydentów, wójtów, bo wszyscy mają z tym problem. 

Przerzuciliście państwo, ale teraz podnosicie, że tyle idzie na oświatę w budżecie, że 

można by było spojrzeć na oszczędności, dziękuję bardzo. 

 

Piotr Łuszczykiewicz – panie przewodniczący, panowie prezydenci, wysoka rado, 

szanowni państwo, ja chciałem właściwie odnieść się do odnoszenia się przez 

niektórych radnych, choćby pana radnego Antczaka oraz pana wiceprezydenta do 

formułowanych pytań przez szefową Klubu Koalicji Obywatelskiej i poprosić 
o niewykrzywianie ich meritum, idei czy brzmienia. Przecież to, o czym mówiła 

szefowa klubu nie dotyczyło tego, że klub nasz jest przeciwny organizacji koncertów, 

przeciwny organizacji eventów. To jest bardzo złośliwe wykrzywienie i ustawienie 

wypowiedzi adwersarza politycznego po to, żeby można było swoją mantrę polityczną 
powtarzać. Otóż pani radnej Magdalenie Sekurze chodziło o podanie kosztów, 

ponieważ w budżecie te koszty nie są zafiksowane. My ich nie znamy. W dziale 750 

administracja publiczna, wydatki bieżące, po prostu nie wiemy, jakie to są proporcje, 

jak duże to są pieniądze w stosunku do tych, które trzeba wydać na pensje 

i świadczenia z tym związane. A więc nie chodziło tutaj o dyskutowanie nad ideą 
organizacji koncertów, kampanii, eventów dla mieszkańców, czy o promocję 
gospodarczą miasta. No, it's a per se, prawda?, czy samych dla siebie, ale chodziło 

o to, żebyśmy poznali strukturę wydatkowania w tej kwestii i mogli wtedy się 
merytorycznie w dyskusji z państwem wypowiadać. A w ten sposób zostajemy 

pozbawieni tych danych, a każde pytanie jest traktowane w tej materii jako zamach na, 

nie wiem, dobrostan mieszkańców wzmagany tymi koncertami i eventami. A więc to 

pytanie wynikało z głębokiej ekonomicznej troski o stan budżetu Kalisza, bo proszę 
zobaczyć, my nie jesteśmy opozycją ortodoksyjną. Jesteśmy nie tylko ze względu na 

święta pełni ekumenizmu, wielokrotnie dzisiaj głosowaliśmy na zielono czy na żółto, 

ale chcemy być poważnie traktowani, otrzymywać poważne dane i uczestniczyć 
w poważnej dyskusji, a nie w takim kabaretowym wekslowaniu naszych wypowiedzi po 

to, żeby swój stand-up pod to ustawiać. Bardzo bym przestrzegał pana radnego, bo jest 

bardzo młody i może się jeszcze wiele nauczyć. Prezydent już mniej, ale też jest jeszcze 

młody, mówię o wiceprezydencie, który w tej kwestii występował. Niemniej, moja 

wypowiedź nie ma absolutnie charakteru, nie wiem, wzmagającego emocje czy 

jątrzącego, ale właśnie koncyliacyjnego. Rozmawiajmy z sobą poważnie, dziękuję. 
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Artur Kijewski, ad vocem – panie przewodniczący, wysoka rado, przepraszam, już 
miałem się nie wypowiadać, ale tak na koniec. Szanowny kolego radny, z całym 

szacunkiem dla twojego doświadczenia, jest takie powiedzenie „broda nie czyni 

mędrcem”, dajmy temu młodemu człowiekowi, niech się też wypowiada. Ja wiem, że 

czasami możemy się nawet nie zgadzać wszyscy, ale ocenianie ze względu na wiek, ja 

wiem, czy to jest takie dobre? Wiek ma pewien, młody, swoje plusy, ma swoje minusy 

i nawet jakby miał się kolega szanowny tutaj mylić, ma prawo wypowiedzi, bardziej 

oceniajmy pod kątem merytoryki. Tu się zgodzę, merytorycznie jestem za. Natomiast co 

do wieku i wyglądu, to trochę tak pan profesor, taki Europejczyk, to nie wiem, czy 

powinien zwracać uwagę na wiek, bo to jest chyba dyskryminacja. Więc proszę 
odnośmy się do merytoryki tylko i to będzie najlepsza rzecz, dziękuję. 
 

Magdalena Sekura-Nowicka – szanowni państwo, szanowny panie prezydencie, 

wiceprezydencie, ja odpowiadając koledze radnemu Tomaszowi Grochowskiemu 

właśnie chciałam uzmysłowić to, że zresztą już takie rozmowy prowadziliśmy, że jest 

taka decyzja, że jest niepotrzebne kolejne ciało, kolejna rada i to jest moja odpowiedź. 
Ja nie mówię, że to jest coś złego, tylko po prostu informuję pana radnego, żeby nie 

był aż taki ochoczy, no bo wiemy, jaka jest państwa decyzja. I druga sprawa, bardzo 

bym prosiła o odpowiedź na te pytania związane z budżetem, bo no takie było sedno 

mojej wypowiedzi pierwszej, więc byłoby dobrze, gdybyśmy poznali te dane, jeżeli pani 

skarbnik może je przytoczyć, dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący – ja bardzo bym prosił o prowadzenie dyskusji w ramach samego 

posiedzenia sesji, a nie tylko indywidualnych uwag. Przypominam, że już zaczynamy 

daleko odchodzić od problemu dyskusji na temat budżetu. I też bym poprosił o to, 

żebyśmy nie oceniali kto, jak wypowiada się, jeżeli chodzi o sam budżet. I poproszę 
teraz panią Anetę Ochocką o odpowiedź na zadane konkretne pytania dotyczące 

budżetu. 

 

Aneta Ochocka – panie przewodniczący, szanowni państwo, myślę, że tak, 

wspomniany dział administracja publiczna i podam tutaj te dane ogólne, natomiast 

jeżeli chodzi o szczegółowe informacje to przygotujemy, jeżeli będzie taka prośba 

i omówimy na... Tak, ale sam dział administracja publiczna to jest 7,69% ogólnej 

kwoty wydatków w budżecie, wspomniana oświata i wychowanie to jest 44%, to jest 

454 mln zł, tutaj w stosunku do całości wydatków mamy te 7,69%, w tym w dziale 

administracja publiczna znajdują się też wydatki związane z obsługą Rady Miasta 

Kalisza, znajdują się wynagrodzenia, w przyszłorocznym budżecie mamy też 
zwiększenie kwoty minimalnej, w związku z tym też dokładamy do kwoty minimalnej do 

wynagrodzeń pracowników, jest tutaj też utrzymanie Straży Miejskiej, są też jeszcze 

inne rzeczy, opłaty za przynależności miast do Aglomeracji Kalisko-Ostrowskiej, do 

Stowarzyszenia Związku Miast Polskich. Mamy też wspomnianą organizację 
koncertów, kampanii, eventów dla mieszkańców miasta. Są też wspomniane wydatki na 

działania promujące miasto Kalisz. Tutaj tych działań chyba nie zwiększaliśmy, ale 

jeżeli państwo chcecie, to oczywiście my wszystko możemy udostępnić kwotowo, bo 

w budżecie mamy tylko ogólną kwotę tego. Natomiast to jest, 7,69% ogólnych 

wydatków miasta przeznaczamy na administrację publiczną, dziękuję bardzo. 
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Marcin Strzelec, ad vocem – panie przewodniczący, panie prezydencie, szanowni 

państwo, chciałem ad vocem do poprzedniej wypowiedzi, teraz do tej bieżącej, więc 

nie wiem, czy ad vocem będzie właściwe. Chciałem tylko zapytać, czy my byliśmy na 

trzecim posiedzeniu Komisji Budżetowej właśnie, czy o cóż chodzi? Bo z niepokojem 

zauważam, że część z tych pytań i dyskusji, fragment dyskusji, którą mamy 

przyjemność lub nieprzyjemność tutaj słuchać, jest czymś, co nie miało miejsca na 

pierwszej sesji Komisji Budżetowej, drugiej, na komisjach specjalnych. Tam nie było 

aktywności części z państwa, nie było tych pytań. Ze smutkiem odbieram brak 

poważnego podejścia od państwa do pracy naszej w ostatnich miesiącach. Można było 

te pytania dawno uzyskać, a teraz troszkę pod show, pod transmisję medialną 

zwracacie państwo uwagę o tym, że czegoś nie wiemy, itd. No, można było tę 
informację uzyskać dużo wcześniej. Pomijam całkowicie fakt tego, że te pytania 

zapewne są... Przepraszam bardzo, proszę, jeżeli pan chciałby uzupełnić, panie 

radny...  

 

Przewodniczący – ale bardzo, bardzo bym prosił o nieprowadzenie dyskusji z miejsc, 

na których siedzą państwo radni. Ja prosiłem już o to, żebyśmy zajmowali się tą 

dyskusją całkiem merytorycznie. I tutaj mam uwagę do, do akurat pana Marcina 

Strzelca, no chciałem uniknąć już teraz tych komentarzy o tym, co było, co, kto się jak 

wypowiadał, albo czy ma duże doświadczenie, kto ma większe. Tym się nie zajmujemy. 

Mamy rozmawiać o samym budżecie i po prostu jeżeli państwo nie wypowiadaliście 

się w trakcie posiedzeń komisji merytorycznej, to proszę o to, żeby po prostu dzisiaj nie 

mówić o tym, że po prostu coś dla was jest całkiem nowe, więc bardzo proszę o to, 

żebyśmy się zamknęli w tym temacie, jeżeli chodzi o dyskusję dotyczącą budżetu, także 

dziękuję.  
 

Marcin Strzelec – dziękuję, pan przewodniczący jakby podsumował treść moich 

wypowiedzi. Całkowicie w tej pierwszej części, pomijam kwestię tego, czy państwa 

pytania są zasadne, czy nie, zapewne są zasadne, zapewne należało tą informację 
uzyskać wcześniej. Tego państwu w żaden sposób ani ja i myślę nikt tutaj na tej sali 

nie zabiera. Niepotrzebne tylko, w mojej ocenie, jest robienie show na tym 

posiedzeniu. 

 

Tomasz Grochowski – to być może ostatni głos w dyskusji, natomiast chciałem się 
odnieść do tego, o czym mówiła pani radna Magdalena Sekura-Nowicka. Tak, my 

jesteśmy po słowie z panem prezydentem odnośnie powstania tego typu podmiotu, ale 

z panem prezydentem Kinastowskim, być może pan prezydent Kulawinek mówił chyba 

bardziej o komisjach związanych z edukacją. No więc, dlatego mówię, że warto 

rozmawiać. I mam coś w rodzaju, nie wiem jak to określić, żeby to dobrze zabrzmiało, 

takiego samorządowego daltonizmu, czyli w przypadkach ważnych rzeczy, a taką 
rzeczą jest właśnie m.in. rada, chętnie panią Magdalenę zaproszę do składu, bo 

w samorządzie te kolory powinny być właśnie takie jednakowe, tak? Nie powinniśmy 

się zapraszać w zależności od tego, czy ktoś jest bardziej niebieski, czy zielony, czy 

żółty, czy jaki jeszcze kolor, Artur?, albo czerwony, ale akurat tego koloru chyba nie 

ma w tej chwili. No więc kolejny dowód na to, że można, dajmy sobie szansę. Ja 

w biznesie wykorzystuję wiele takich sposobów, że jak ja nie mogę, to wypuszczam 
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kogoś, kto ma być może większe kompetencje albo po prostu druga strona bardziej go 

lubi. No więc wszystkie metody, może nie wszystkie, ale większość tych dozwolonych 

prawem metod jest, uważam, dopuszczalna, no więc korzystajmy i zapraszam na 

pewno i powiadomimy, jeżeli taki podmiot powstanie, dziękuję. 
 

Przewodniczący – dziękuję bardzo, cierpliwie czekałem na temat budżetu, żeby się pan 

wypowiedział, ale no niestety się nie doczekałem. Ja mogę podtrzymać to zaproszenie, 

które tutaj zostało przedstawione, ale bardzo bym prosił o to, żebyśmy już naprawdę 
nie zajmowali się dodatkowymi, pobocznymi tematami. 

 

Mirosław Gabrysiak – szanowny panie przewodniczący, szanowni panowie prezydenci, 

wysoka rado, zaproszeni goście, pani Karolina Skrzypczyńska, przewodnicząca Klubu 

Radnych Koalicji Kaliskiej przedstawiła nasze stanowisko dotyczące przyszłorocznego 

budżetu, ale pozwólcie państwo, że odniosę się do najbardziej bliskich mi sfer, a więc 

do środków zabezpieczonych w dziale ochrona zdrowia oraz pomoc społeczna, a także 

rodzina, na łączną sumę ponad 84,5 mln zł w wydatkach bieżących oraz prawie 

6 mln zł inwestycji, przeznaczonych przede wszystkim na budowę Żłobka Nr 5 

w ramach Programu rozwój instytucji opieki nad dziećmi w wieku do lat 3, Maluch 

plus. Jako lekarza cieszą mnie środki zapewnione na programy polityki zdrowotnej, 

m.in. wczesnego wykrywania raka jelita grubego oraz wczesnego wykrywania chorób 

piersi u kobiet, bo nikogo nie trzeba przekonywać, że profilaktyka jest najważniejsza. 

Ale zawsze będę podkreślał również konieczność dbania o najmłodszych i najstarszych 

mieszkańców Kalisza, wymagających szczególnej atencji władz miasta. Dlatego tak 

ważne jest finansowe wsparcie działalności miasta w zakresie pomocy społecznej, 

często przez nas niezauważanej, a dla wielu mieszkańców Kalisza jednak 

najważniejszej, dziękuję bardzo. 

 

Głosowanie autopoprawek do projektu uchwały w sprawie uchwały budżetowej na 

2025 rok. 

 
Radni przystąpili do przegłosowania zgłoszonych autopoprawek do projektu uchwały 

w sprawie uchwały budżetowej na 2025 rok.  

 

Najpierw pozytywnie przegłosowano autopoprawkę Nr 1 – 15 osób było za, 

8 wstrzymało się od głosu (23 radnych obecnych). 

 

Następnie pozytywnie przegłosowano autopoprawkę Nr 2 – 15 osób było za, 

8 wstrzymało się od głosu (23 radnych obecnych). 

 

Głosowanie projektu uchwały wraz z autopoprawkami w sprawie uchwały 

budżetowej na 2025 rok. 
   

Przewodniczący poprosił o przegłosowanie uchwały w sprawie uchwały budżetowej 

na 2025 rok wraz z autopoprawkami – 15 osób było za, 8 przeciw (23 radnych 

obecnych) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały w sprawie uchwały 

budżetowej na 2025 rok wraz z autopoprawkami. 
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Głos zabrał Krystian Kinastowski, prezydent Miasta Kalisza – panie przewodniczący, 

wysoka rado, bardzo dziękuję za przyjęcie budżetu naszego miasta na 2021, 2025 rok, 

przepraszam. My możemy zobowiązać się do tego, z całym zespołem tutaj naczelników, 

siedzimy, oni wszyscy również brali udział w przygotowaniu tego dokumentu, za co 

chciałem bardzo serdecznie podziękować. Od tego momentu, no można powiedzieć, że 

przystępujemy do pracy. Przed nami mnóstwo wyzwań, o których było tutaj już dzisiaj 

powiedziane. Rusza nowa perspektywa unijna. Są środki z Urzędu Marszałkowskiego, 

które jesteśmy zobowiązani jako miasto, jako aglomeracja wykorzystać. Są również 
środki z Krajowego Planu Odbudowy, po które również zamierzamy sięgać dzięki temu 

dokumentowi, który został dzisiaj przygotowany. Szanowni państwo, wbrew temu, co 

niektórzy próbowali tutaj dzisiaj powiedzieć, będziemy inwestować w błękitno-zieloną 
infrastrukturę, ponad, myślę, 20 mln zł spokojnie. Zakupimy, wymienimy tabor służący 

do wożenia za darmo mieszkańców Kalisza w ramach komunikacji bezpłatnej, ponad 

20 autobusów zeroemisyjnych, wybudujemy kładki rowerowe, szanowni państwo, 

których w Kaliszu nie ma, bo ich po prostu ktoś wcześniej nie wybudował. Będziemy 

kontynuować rozbudowę układu komunikacyjnego naszego miasta, będziemy 

inwestować w infrastrukturę sportową, w oświatę i będziemy również, szanowni 

państwo, robić imprezy, których oczekują od nas nasi mieszkańcy. Robimy je dlatego 

i może dlatego pani radna jest taka zdziwiona, że takie pozycje w budżecie miasta się 
również pojawiają, bo ich po prostu wcześniej nie było. Pamiętamy takie czasy, jak 

były organizowane imprezy tylko po to, żeby wiceprezydent mógł sobie na gitarze 

zagrać przed mieszkańcami. Takich sytuacji w mieście nie będzie. Robimy imprezy 

masowe. Rzeczywiście to się może komuś nie podobać, ale szanowni państwo, kilka 

tysięcy osób, ja mówię o tych koncertach, powiedzmy, które są organizowane, 

chociażby ten noworoczny, na taką frekwencję liczymy, tych ludzi nie trzeba, szanowni 

państwo, zwozić autobusami, nie trzeba ich zmuszać do tego, żeby przyszli i wspólnie 

cieszyli się, razem bawili. Myślę, że to jest wielkie święto naszego miasta. Marzą nam 

się koncerty, marzą nam się takie hale, żeby się wszyscy mieszkańcy zmieścili, no ale 

to jest chyba niemożliwe. Na koncertach, które organizujemy, szanowni państwo, dla 

młodych, to jest kilkanaście tysięcy ludzi. Młodych ludzi, których do tej pory nikt 

w Kaliszu nie widział i nie dostrzegał, że tylu ich jest. Potrafią dojeżdżać również 
młodzi ludzie spoza Kalisza, dzięki czemu obraz jakby naszego miasta również u nich, 

można powiedzieć, się zmienia i Kalisz jest po prostu takim miastem, do którego chce 

się przyjeżdżać. Także będziemy tworzyć przyjazny klimat dla biznesu, dla 

przedsiębiorstwa. To otoczenie jest bardzo ważne, często decydującym takim, można 

powiedzieć, impulsem, jeżeli chodzi o decyzje lokalizacyjne dla przedsiębiorców, 

którzy decydują się w Kaliszu inwestować. Mamy swój duży, nie chciałbym go oceniać, 
ale myślę, że duży wkład w tworzenie akademickiego Kalisza. Wspieramy rozwój 

uczelni, naszych tutaj lokalnych wyższych i tego, szanowni państwo, nie było. Także 

w tych ciągu ostatnich kilku lat nasze miasto naprawdę się zmieniło i pomimo tego, co 

państwo próbujecie tu niektórzy nam zarzucać, to mieszkańcy to widzą. Ostatnie 

wybory, które jeszcze można powiedzieć mamy całkiem nieźle w pamięci, myślę, że to 

pokazały i werdykt wyborców, myślę, że był potwierdzeniem tego, że zmierzamy 

w dobrym kierunku. Nie są to oczywiście warunki wymarzone, szanowni państwo, bo 

już nie chciałbym mówić o tym, co na zewnątrz nas i o tym, co wpływa na to, że 

finanse miasta wyglądają tak, jak wyglądają, ale proszę spojrzeć naprawdę na to, jak 
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te kwestie wyglądają w innych samorządach. My naprawdę nie mamy się czego 

wstydzić. Mamy to wszystko bardzo dobrze poukładane w mieście i w tych trudnych 

warunkach radzimy sobie bardzo dobrze. Inwestycji jest dużo, będzie coraz więcej. 

Kwestia obwodnicy idzie do przodu, przed nami również wielka szansa, jaką może być 
dla Kalisza Kolej Dużych Prędkości. Zrobimy wszystko, żeby przyjęte rozwiązania 

odnośnie kolei były korzystne dla nas, bo jest wielkie zagrożenie, że tak nie będzie. 

Rozpoczęła się, można powiedzieć, pewna gra wokół Kalisza, natomiast my zawsze 

będziemy stać po stronie mieszkańców i po stronie rozwiązań korzystnych dla Kalisza, 

a nie dla tych, którzy akurat podejmują decyzje i myślę, że tu wiele osób ma w tej 

chwili duży problem z tą koleją, bo do tej pory można powiedzieć, że krytykowali 

pewne rozwiązania, a w tej chwili będą musieli ich bronić, mimo że są dużo mniej 

korzystne dla naszego miasta niż były. Ale do tej dwulicowości my jesteśmy tu 

przyzwyczajeni, zwłaszcza w tym miejscu również niestety, szanowni państwo, ta 

polityka czasami również dochodzi do głosu. Ja bym sobie życzył już na koniec, panie 

przewodniczący, bo niestety będę musiał opuścić posiedzenie Rady Miasta, chciałbym 

wszystkim państwu złożyć życzenia zdrowych, spokojnych i wesołych Świąt, a na ten 

nadchodzący nowy rok, który będziemy rozpoczynać już niebawem dzięki 

dokumentowi, który dzisiaj został przyjęty, właśnie obfitował w mniej tych politycznych 

wycieczek, żebyśmy wszyscy tutaj razem próbowali pracować dla tego miasta, bo 

z tego będziemy rozliczani. Każdy ma do zrobienia tutaj w tym zakresie coś na swojej 

działce i tego państwu, sobie, no i przede wszystkim mieszkańcom życzę, żebyśmy dalej 

byli w stanie tutaj dyskutować, często nie zgadzając się, pewnie mając różne pomysły 

na różne sprawy, ale myślę, że tak na dobrą sprawę, to na koniec dnia, panie 

przewodniczący, szanowna rado, jesteśmy w stanie znaleźć zawsze wspólny język. Ta 

ostatnia kadencja to pokazała, ja się bardzo cieszę, szanowni państwo, że dzisiaj tych 

głosów na zielono, tych głosów za Kaliszem, za naszym miastem i, no, jest coraz 

więcej, bo 15 i chciałem za każdy z tych głosów bardzo serdecznie podziękować. 
Traktuję to jako zobowiązanie nasze do ciężkiej pracy, do dalszej dyskusji i liczę na to, 

że tych głosów zielonych, na zielono będzie coraz więcej. Ale za tę stabilność, 
większość, która gwarantuje nam spokój, przede wszystkim spokój i komfort pracy 

tutaj w Urzędzie Miasta, bardzo, bardzo serdecznie dziękuję. Doceniamy to i jesteśmy 

otwarci na dyskusję z państwem i na wasze głosy, dziękuję. 
 
Ad. 13. zmiany Gminnego Programu Rewitalizacji Miasta Kalisza. 

 
Na podstawie uchwały Rady Miasta Kalisza z września 2024 r., opracowano projekt 

zmiany Gminnego Programu Rewitalizacji Miasta Kalisza.  

W ramach wprowadzonych zmian rozszerzono zapisy dotyczące struktury zarządzania 

programem.  

Przy opracowaniu zmiany została przeprowadzona uproszczona procedura, o której 

mowa w ustawie o rewitalizacji, tj. bez konieczności uzyskania opinii stosownych 

organów i instytucji, bez przeprowadzenia konsultacji społecznych.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje merytoryczne: Komisja Edukacji 

i Sportu; Komisja Kultury, Turystyki i Dziedzictwa Narodowego; Komisja Prawa, 

Porządku Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego; Komisja Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej; Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej; 
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Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej, a także Komisja Budżetu i Finansów 

Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Marcin Małecki i Andrzej Plichta) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 14. nadania nazw drogom publicznym na terenie miasta Kalisza. 

 
Projekt uchwały dotyczy nowych dróg publicznych. Prezydent Miasta Kalisza 

wystąpił z inicjatywą nadania nazw drogom publicznym do Rady Osiedla Piwonice, 

która zaproponowała nazwy: „ul. Babilońska”, „ul. Koryncka”, „ul. Dorycka” 

i „ul. Jońska”.  

Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego Rady Miasta 

Kalisza pozytywnie zaopiniowała proponowane nazwy oraz projekt uchwały. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Marcin Małecki i Andrzej Plichta) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

O zabranie głosu poprosił radny Marcin Strzelec – bardziej informacyjnie, w ramach 

komisji, którą mam przyjemność przewodniczyć, zajmujemy się opiniowaniem nazw 

ulic właśnie, także rond. Z informacji, którą mam, mamy pewne zaległości, patrz my 

jako rada w nazewnictwie rond. Na ostatnim posiedzeniu komisji rozpoczęliśmy 

dyskusję w tym zakresie. Myślę, że na kolejnym będzie kontynuowana. Myślę, że tą 

zaległość warto nadrobić w styczniowej, na styczniowym spotkaniu. A ponieważ mogą 
być tam różnorodne propozycje, chciałbym państwa wszystkich radnych prosić raz do 

udziału, nawet tych niebędących członkami tej komisji, też prosić o stanowisko ze 

strony Prezydenta Miasta ewentualnie, przedstawione chociażby przez Koalicję 
Kaliską, tak, żebyśmy sprawnie tę zaległość nadrobili, ponazywali te ronda, które nie 

są nazwane, żeby wszystkie kluby tutaj z państwa miały czas przygotować sobie tą 
propozycję, dlatego dzisiaj pozwoliłem sobie w tym zakresie zabrać głos. To też 
kwestia mapek, które państwo dostaliście w swoje skrytki, to pokłosie naszej ostatniej 

dyskusji właśnie na tej komisji. Zapraszam w styczniu na posiedzenie, dziękuję bardzo. 

 

Ad. 15. przepisów porządkowych i opłat związanych z przewozem osób i bagażu 

publicznymi środkami transportu zbiorowego w kaliskiej komunikacji miejskiej. 

 
Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym rada miasta jest umocowana do wydawania 

przepisów porządkowych w zakresie nieuregulowanym w odrębnych ustawach lub 

innych przepisach, jeżeli jest to niezbędne dla ochrony życia lub zdrowia obywateli 

oraz dla zapewnienia porządku, spokoju i bezpieczeństwa publicznego. Niniejsza 

uchwała, na podstawie przepisów ustawy Prawo przewozowe, ustala przepisy 

porządkowe, które regulują sprawy ochrony zdrowia, życia i mienia oraz porządku, 
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spokoju i bezpieczeństwa publicznego osób korzystających z kaliskiej komunikacji 

miejskiej.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej oraz Komisja 

Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Marcin Małecki i Andrzej Plichta) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 16. wyrażenia zgody na przystąpienie Miasta Kalisza do projektu pn. „Nasze 

dziedzictwo – od Jezuitów do św. Józefa”. 

 
Wskazany projekt pretenduje do dofinansowania ze środków UE w ramach Programu 

Fundusze Europejskie dla Wielkopolski 2021-2027. 

Przedsięwzięcie realizowane będzie na terenie Aglomeracji Kalisko-Ostrowskiej, a za 

jego wdrożenie odpowiadać będzie Powiat Kaliski w partnerskiej współpracy 

z Miastem Kalisz. W celu zinstytucjonalizowania zasad współpracy oraz określenia 

zakresu odpowiedzialności, a także praw i obowiązków partnerów projektu, zawarta 

zostanie umowa o partnerstwie na rzecz realizacji projektu.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Kultury, 

Turystyki i Dziedzictwa Narodowego Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 20 osób było za (20 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Artur Kijewski, Marcin Małecki i Andrzej Plichta) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 
Ad. 17. rozpatrzenia skargi pani █████████████* na dyrektora Szkoły 

Podstawowej nr 8 im. Bohaterów Westerplatte w Kaliszu. 

 
Skarga została rozpatrzona zgodnie z Kodeksem postępowania administracyjnego. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 18 osób było za, 1 wstrzymała się od głosu (19 radnych obecnych, 

nieobecni podczas głosowania – Artur Kijewski, Marcin Małecki, Andrzej Plichta 

i Magdalena Sekura-Nowicka) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 18. rozpatrzenia skargi pani █████████████* na Prezydenta Miasta 

Kalisza. 

 
Skarga została rozpatrzona zgodnie z Kodeksem postępowania administracyjnego. 
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Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 20 osób było za (20 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Artur Kijewski, Marcin Małecki i Andrzej Plichta) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 19. ustanowienia roku 2025 w Kaliszu Rokiem Kalisza - Miasta Królewskiego. 

 
W ramach obchodów uchwalonego przez Sejm Roku Milenium Koronacji Dwóch 

Pierwszych Królów w Gnieźnie, Rada Miasta Kalisza postanawia ustanowić rok 2025 

Rokiem Kalisza – Miasta Królewskiego. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Kultury, Turystyki 

i Dziedzictwa Narodowego oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Głos zabrał radny Maciej Antczak – szanowni państwo, ja chciałbym z tego miejsca 

podziękować panu Leszkowi Ziąbce, który stworzył tę koncepcję, zauważył fakt, że 

mamy tysiąclecie koronacji Bolesława Chrobrego i także pani naczelnik Wydziału 

Kultury, pani Grażynie Dziedziak, która też poinformowała mnie o tym fakcie, że 

faktycznie możemy się włączyć jako miasto z piękną historią i podnieść swój prestiż, 
zważywszy na to, że przecież mamy renowację ruin, zamku. Myślę, że to będzie 

symboliczne, że miasto Kalisz się włączy. Ja co prawda jako osoba młoda nie 

pamiętam osobiście koronacji Bolesława Chrobrego, natomiast wiem, że miasto Kalisz 

było istotnym, ważnym ośrodkiem na mapie Polski przez tysiąc lat, dlatego warto ten 

temat podnosić i zachęcam wszystkich z państwa do tego, żeby w te obchody się 
włączyć. 
 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Marcin Małecki i Andrzej Plichta) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 20. ustanowienia roku 2025 w Kaliszu Rokiem ks. Józefa Sieradzana. 

 
Ustanawia się rok 2025 w Kaliszu Rokiem ks. Józefa Sieradzana, działacza 

konspiracyjnego podziemia, uczestnika powstania warszawskiego, kapłana oddanego 

służbie na rzecz potrzebujących, zaangażowanego w życie duchowe i społeczno-

kulturalne Kalisza. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Kultury, Turystyki 

i Dziedzictwa Narodowego oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Przewodniczący – dodam tylko, że to jest rocznica przybycia, 80. rocznica przybycia 

do miasta Kalisza tego zasłużonego kapłana, który w tymże 1945 r. rozpoczął 
działalność charytatywną na rzecz mieszkańców, tworząc Caritas w Kaliszu. 
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Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Marcin Małecki i Andrzej Plichta) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

VI. Odpowiedzi na interpelacje. 

 
Z informacji przekazanych przez Kancelarię Rady Miasta wynika, że radni, którzy 

złożyli interpelacje i zapytania na piśmie otrzymują na bieżąco odpowiedzi na piśmie 

w terminie zgodnym ze statutem Kalisza.  

 

Nikt nie poprosił o zabranie głosu. 

 

VII. Interpelacje. 
 
O zabranie głosu poprosił radny Dariusz Grodziński – dzień dobry, panie prezydencie, 

wysoka rado, chciałbym zainterweniować i dopytać się, czy coś jest nie tak 

z przetargiem na rozbudowę ulicy Świętego Michała i Dobrzecka, ponieważ już chyba 

ponad pół roku on, mówiąc kolokwialnie, wisi, nie może być rozstrzygnięty. Ja 

śledziłem na bieżąco wszystkie terminy rozstrzygnięcia, miało być do końca września, 

potem do końca października, potem do końca listopada, potem do 20 grudnia. Teraz 

już wiem, że jest chyba do końca stycznia. Czy tam jest tyle jakichś spraw budzących 

wątpliwości ze strony wykonawców, że tego nie można rozstrzygnąć i kiedy 

dofinansowanie 30 mln zł jest udzielone temu miastu i nie można tej inwestycji 

rozpocząć, bo to naprawdę na początku budziło moją niecierpliwość, a teraz 

niecierpliwość i niepokój. Ja nie wiem, czy wszyscy nie powinniśmy się zacząć modlić 
do św. Michała, Michała Archanioła, żeby ze swoimi zastępami tu zszedł i pomógł nam 

w końcu tą ulicę zmodernizować i wybudować. Więc jaki jest powód, że ciągle 

przedłużamy rozstrzygnięcie tego przetargu i nie możemy wziąć się za robotę tak długo 

wyczekiwaną przez mieszkańców? Druga sprawa, druga interpelacja, ona też budzi 

mój niepokój, bo też ma już co najmniej półroczną historię, a zbliża się koniec 

grudnia, natomiast z tego, co patrzyłem na portalu e-zamawiający my też ciągle nie 

mamy rozstrzygniętego przetargu na odbiór i zagospodarowanie odpadów 

komunalnych od stycznia tego roku. W jaki sposób od stycznia ta kwestia będzie 

zorganizowana i rozwiązana? Kto będzie z jakiego sektora miasta odbierał i wywoził 

nasze odpady komunalne? Dlaczego ten przetarg ciągle nie jest rozstrzygnięty? To jest 

bardzo kluczowa, ważna rzecz w tym mieście. Ja tylko stwierdzam fakt, że on jest 

nierozstrzygnięty, natomiast słyszę, że on został źle skonstruowany, że wymogi 

jakościowe nie zostały dostatecznie dobrze określone, przetarg nie został dobrze 

zabezpieczony i teraz z tego jest jakiś kłopot, który może też stanowić zagrożenie dla 

naszego miasta. A 1 stycznia już tuż, tuż. W trzeciej interpelacji chciałbym się 
upomnieć o to, że jak to miasto jest takie imprezowe, jak słyszałem przy debacie 

budżetowej, którą szczerze jestem zażenowany, to dlaczego po raz kolejny czytam 

w tym budżecie, że obcięto wsparcie i dotacje miasta na Międzynarodowy Festiwal 

Pianistów Jazzowych? I dlaczego obcięto dotację na La Stradę? To są dwa 

wydarzenia, które są o wiele, wiele, wiele, o tysiąc razy ważniejsze niż takie 
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popisywanie się na scenie pana prezydenta z kimkolwiek już, nie wnikając, kim te 

osoby są. To buduje naprawdę naszą tożsamość i naszą chwałę nie tylko w całej 

Polsce, ale także poza jej granicami. Przypomnę tylko państwu, że zarówno Festiwal 

Pianistów Jazzowych, jak i La Strada przed krystianizacją Kalisza była dotowana 

z budżetu miasta na poziomie 50 tys. zł jedno wydarzenie, 50 tys. zł drugie wydarzenie, 

przez pana prezydenta została obcięta o połowę na samym początku jego pierwszej 

kadencji, a teraz kolejne 5 tys. zł jest w tych dwóch punktach obcięte. Ja się z tym nie 

zgadzam i ja bardzo proszę o poważne potraktowanie poważnych wydarzeń społeczno-

kulturalnych w tym mieście. I ja też w czwartym temacie chciałbym przyłączyć się 
i wesprzeć panią przewodniczącą Magdalenę Sekurę-Nowicką, która od czerwca 

zeszłego roku ubiega się o Radę Przedsiębiorczości, Radę Biznesu w ratuszu 

w Kaliszu. I z tego punktu widzenia takie drwiące wypowiedzi pana prezydenta 

Kulawinka, że to kolejna jakaś tam rada będzie jeść ciasteczka i pić kawę, no też 
budzą moje oburzenie, bo nie wiem, czy to jest jakieś podsumowanie jego 

dotychczasowych doświadczeń z innymi radami, które funkcjonują w Kaliszu. Nie 

wiem, czy w ten sposób ocenia Radę Seniorów, czy w ten sposób ocenia Radę Kobiet. 

A może te rady działają dobrze w jego ocenie, tylko sam fakt, że przedsiębiorcy mieliby 

się zebrać i opiniować polityki rozwojowe miasta, no budzi taki jego dystans, że nic 

z tego nie będzie, że to oni będą właśnie konsumować ciasteczka i pić kawę, dziękuję 
bardzo. 

 

Marcin Strzelec – właściwie powinienem nacisnąć dwa przyciski. Pierwszy z moją 
interpelacją, a drugi ad vocem, więc pozwolicie państwo, że te dwie wypowiedzi 

połączę i odniosę się do wypowiedzi pana radnego Grodzińskiego sprzed chwili. I co 

do, tak jak rozumiem, trzeciej interpelacji, Darku. Drodzy państwo, no cóż, nie 

wypada się nie zgodzić z tą interpelacją. Znaczy też uważam, że i będę wnioskował 

tutaj o jakby bardziej przychylne spojrzenie na budżet miasta w przyszłym roku, może 

uda nam się coś autopoprawką. Też uważam, że te działania kulturalne o wysokiej 

renomie, które przynoszą chlubę i rozpoznawalność naszemu miastu, są w mojej 

ocenie zbyt nisko finansowane z budżetu naszego miasta i ja osobiście też będę 
wnioskował i niniejszym proszę o rozważenie możliwości zwiększenia tego punktu 

budżetowego, tak żebyśmy mogli te cenne dla miasta inwestycje i ogólnie obszar 

wsparcia kultury w naszym mieście zwiększyć, żebyśmy nie zaprzepaścili 

wieloletniego, znakomitego dorobku w tym zakresie. Stąd bez jakichś ostrych słów po 

prostu prośba o poszukanie jakichś oszczędności, a taki głos na przyszłość do 

kolejnych budżetów do roku 2026, 2027 i następnych, żebyśmy o tych kwestiach nie 

zapominali. Rozumiejąc całkowicie, że mamy wiele innych wydatków równie ważnych, 

nie podnosiłem tej kwestii w dyskusji budżetowej, całkowicie zgadzając się z tym 

projektem budżetu, w tej globalnej wersji, aczkolwiek myślę, że możemy te kwestie 

w trakcie roku jeszcze rozważyć. Natomiast interpelacja, którą zgłaszam, dotyczy 

kwestii bezpieczeństwa naszych obywateli, a konkretnie bezpieczeństwa 

przeciwpowodziowego. Mam zgłoszenia tutaj od mieszkańców i taką interpelację 
składam. Dotyczy ta kwestia zapchanych przepustów pomiędzy przejazdami 

i niewyczyszczonych koryt naszych rzek. Dużo mówiłem o bezpieczeństwie 

powodziowym w kontekście zbiornika Wielowsi Klasztornej czy innych obiektów. 

Natomiast trochę też zależy, czy całkiem sporo zależy od naszych lokalnych cieków, 
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czyli bezpieczeństwa i zabezpieczenia Krępicy i Piwonki. Bardzo bym prosił o to, żeby 

przeanalizować, czy jest to w zadaniach miasta, czy w zadaniach Wód Polskich, czy 

może, nie wiadomo w czyim zadaniu, więc nikt tego nie robi, a to kwestie istotne 

i wielu mieszkańców naszego miasta zostało zalanych właśnie przez te dwie rzeczki co 

najmniej jednokrotnie w tym roku. Warto w mojej ocenie na to zwrócić uwagę i tego 

tyczy ta interpelacja, szczegółów, łącznie z dokumentacją fotograficzną, możecie 

państwo zapoznać się, przeglądając moje interpelacje, dziękuję bardzo. 

 

Piotr Łuszczykiewicz – panie przewodniczący, panowie prezydenci, wysoka rado, 

moja interpelacja, właściwie zapytanie, mogłoby to być równie tak nazwane, jest 

trochę pokłosiem czy echem tego, o co pytali przedstawiciele mojego klubu już dzisiaj 

wcześniej, bo w kontekście i jest też nawiązaniem do głosu upominającego się, głosu 

radnego Dariusza Grodzińskiego, upominającego się o szanowanie w tym pejzażu 

kulturalno-artystycznym imprez, które mają długą tradycję i wysoki poziom. Bo bez 

wątpienia eventy, o które pytaliśmy, są miastu potrzebne, podobają się, przynoszą 
swoje promocyjne czy autopromocyjne efekty, ale no nie da się ich porównać, koncertu 

nawet najbardziej popularnego rapera nie da się porównać z historią Festiwalu 

Pianistów Jazzowych, czy La Stradą, czy jeszcze kilkoma innymi festiwalami, jakie się 
w Kaliszu odbywają. Ja w tym kontekście chciałem zapytać, ponieważ jest pani 

naczelnik Wydziału Kultury i Sztuki, Sportu i Turystyki na sali, też była pani dyrektor 

biblioteki, ale jest wiceprezydent, pan wiceprezydent Kulawinek, który się kulturą 

zajmuje, chciałem zapytać o plany związane z likwidacją placówek bibliotecznych, filii 

bibliotecznych w Kaliszu, bo takie głosy do nas dochodzą, że ich będzie ubywać. To, że 

tam spada w sposób wykładniczy nieomal liczba etatów i ta instytucja funkcjonuje już 
pewnie z 1/2 albo 1/3 etatów, które miała jeszcze 20 czy 20-kilka lat temu też mnie 

trochę trwoży, bo jest to dla mnie bardzo ważny sektor edukacyjny, jedyna forma 

niezabiletowanego dostępu do kultury, oprócz tych oczywiście eventowych spotkań 

i szczerze powiedziawszy bardzo się martwię. Coraz to widzę, jak małe ośrodki 

otwierają piękne biblioteki przyszłości, znakomicie pomyślane, powiększają tym 

samym dostęp do swego księgozbioru, powiększają sam księgozbiór, a tutaj te, no 

trochę na zasadzie plotki usłyszane, ale jednak niebezpiecznie z punktu widzenia 

mojego długiego doświadczenia życiowego pod tym względem i zawodowego, 

niebezpiecznie zbliżające się do prawdy, no po prostu mnie trwożą. Czy są w tym roku 

plany likwidacji filii Miejskiej Biblioteki Publicznej? No i czy etaty, które wygasały 

z powodu odejść emerytalnych, itd., itd., będą odtwarzane, żeby te filie miały kim 

kontaktować się z interesariuszami? Dziękuję bardzo. 

  

Grażyna Dziedziak, naczelnik Wydziału Kultury i Sztuki, Sportu i Turystyki – panie 

przewodniczący, panie prezydencie, szanowni państwo radni, jeśli chodzi o tutaj 

przypuszczenie, że będą likwidowane filie, na razie nie słyszałam o takich planach ze 

strony pani dyrektor Biblioteki Publicznej Miejskiej, natomiast wiadomo, że szuka się 
optymalizacji kosztów i w związku z tym też szuka się rozwiązań takich, żeby 

absolutnie nikt nie był tutaj poszkodowany, jeśli chodzi o pracowników Miejskiej 

Biblioteki Publicznej. Chcę powiedzieć, że wbrew temu, że jakieś tam plotki są 

o likwidacji filii, powiem, że właśnie biblioteka stara się o to, żeby te filie, które są 

byłyby, nie wiem, remontowane czy doprowadzane do, lepsze warunki dla 
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pracowników, bo przede wszystkim o to chodzi, bo w różnych, w tych filiach były 

faktycznie takie miejsca, takie filie, które te warunki socjalne, no, były gorsze. A teraz 

już powoli, po kolei zaczęło się od jeszcze Filii Nr 9, poprzez Filię Nr 6, która 

powstała w Szczypiornie, prawda?, także tam jest też również Izba Muzealna, do 

których wszystkich zapraszam, bo warto odwiedzić tę filię. Również ostatnio 

wyremontowana dzięki uprzejmości oczywiście osiedla Kaliniec, Filia Nr 2 dziecięca. 

Także wiemy, monitorujemy oczywiście czytelnictwo, które jest, naprawdę wzrasta 

wśród nie tylko mieszkańców dorosłych, ale również wśród dzieci i młodzieży. To jest 

duża praca biblioteki tutaj i pracowników biblioteki. Także na razie póki co nie 

słyszałam od pani dyrektor, nie ma takich planów. A z drugiej strony może trzeba 

będzie pomyśleć o przeniesieniu niektórych fili, które są już po prostu niedostępne, 

czyli ten program dostępności dla wszystkich niestety nie spełnia się np. w takiej Filii 

Nr 4, gdzie nie tylko tam jest filia niedostępna, to jest prywatna kamienica w ogóle, 

tam znów otworzył się „Klub pod Muzami”, różne dzieją się rzeczy na klatce 

schodowej, która jest po prostu niemiła i taka niebezpieczna dla odwiedzających filię, 
jak również dla mieszkańców. To nie jest powiązane absolutnie z klubem, bo bardzo 

dobrze, że on jest otwarty, natomiast chodzi o to, że zgłaszane są nam takie problemy 

ze strony pracowników biblioteki, że staje się ta klatka schodowa, która jest, 

niebezpieczna dla odwiedzających. Natomiast to też nie od biblioteki zależy, ani nie od 

miasta, tylko od właścicieli prywatnych, właśnie właścicieli tej kamienicy, także są 

filie, które trzeba doprowadzić do tego, żeby były zgodne z przepisami, a przede 

wszystkim tu chodzi o dostępność, no i warunki socjalne, które potrzebne są 

pracownikom biblioteki. Nie wiem, czy odpowiedziałam, dziękuję. 
 

VIII. Zapytania radnych. 

 
Głos zabrał radny Marcin Strzelec – panie przewodniczący, panowie prezydenci, 

szanowni państwo, bardzo przepraszam, ja rozumiem, że przedświątecznie i trochę nie 

wypada, postaram się bardzo krótko. Kierowałem interpelację w sprawie problemu 

komunikacyjnego, który zgłaszali mieszkańcy osiedla Piwonice, związanego 

z trudnościami z wyjazdu z tego osiedla w ulicę Księżnej Jolanty, a to wiąże się, tak jak 

wiecie, z dużym remontem wiaduktu i całej drogi Częstochowskiej w okolicach giełdy. 

Ten ruch kumuluje się w jednym miejscu, w Piwonicach. Otrzymałem informację, że 

się nie da. Tą informację traktuję jako niezadowalającą. Uważam, że Zarząd Dróg 

Miejskich tutaj, pan dyrektor Gałka mógł więcej w tym zakresie wykazać, bardzo mnie 

niepokoi, no, kolokwialnie mówiąc, operacja się udała, pacjent zmarł, jest dla mnie 

niezadowalająca. Dopóki jestem radnym, będę dbał o dobro mieszkańców i uważam, 

że po to jesteśmy my i pan dyrektor, żebyśmy te problemy rozwiązywali. Stąd bardzo 

bym prosił o odpowiedzi na zadane pytania, które tyczą, jak i kiedy ten problem 

zostanie rozwiązany, dziękuję bardzo. 

 

IX. Wolne wnioski, oświadczenia i informacje. 
 
O zabranie głosu poprosił radny Tadeusz Skarżyński – panie przewodniczący, państwo 

radni, panowie wiceprezydenci, szanowni państwo naczelnicy, zaproszeni goście, 

a przede wszystkim wszyscy mieszkańcy miasta Kalisza, pozwalam sobie w imieniu 
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Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości złożyć najserdeczniejsze życzenia 

świąteczne, zdrowych, wesołych, błogosławionych Świąt Bożego Narodzenia 

i wszystkiego, co najlepsze w następnym 2025 roku. Szanowni państwo, życzmy sobie, 

żebyśmy za rok mogli powiedzieć, że ten 2025 już wtedy rok, był najlepszym, jak do tej 

pory, rokiem w naszym życiu. Tego wszystkim serdecznie życzę. 
 

Tomasz Grochowski – bardzo nam miło, panie przewodniczący. Natomiast ja na razie 

jeszcze przed życzeniami chciałbym się odnieść do tego, o czym mówił pan 

przewodniczący Strzelec i zachęcić państwa do zebrania właśnie w waszych okręgach 

informacji takich, czy są problemy z tego typu, o których mówił pan Strzelec, czyli 

mówiąc kolokwialnie, związanych z wodą, ponieważ na jednym z najbliższych 

posiedzeń Komisji Środowiska w przyszłym roku będziemy gościli szefową Wód 

Polskich kaliskich, także byliśmy z panem przewodniczącym na ciekawym spotkaniu, 

zaprosiliśmy na posiedzenie komisji i pani dyrektor obiecała, że skorzysta z naszego 

zaproszenia. Także będzie to znakomity moment do tego, żeby wymienić się 
doświadczeniami, ale też i zgłosić sprawy mieszkańców. I to pierwsze z rzeczy, 

o których chciałem powiedzieć, natomiast oczywiście kolejną jest złożenie w imieniu 

pana Eskana Darwicha, wiceprzewodniczącego, pani poseł Oliwieckiej, wszystkich 

członków Polski 2050 Szymona Hołowni w Kaliszu oraz swoim, składam nie tylko 

państwu, ale również mieszkańcom naszego miasta życzenia zdrowych, spokojnych 

Świąt. Zadbajmy, drodzy państwo, o siebie, bo jest naprawdę atmosfera Świąt 
Wigilijnych jest niesamowitą atmosferą, no więc życzę, żebyście zapomnieli o trudach 

dnia codziennego i poświęcili się tylko i wyłącznie tej właśnie świątecznej atmosferze 

i rodzinie. Natomiast jeżeli chodzi o Nowy Rok, to może zacznę od prezydentów. Życzę, 
żeby te wszystkie zielone pola się pojawiły przy kolejnym projekcie budżetu, bo 

prezydentom zależy na tym, no więc życzę, żeby to się spełniło. Ale życzę też takiej 

komunikacji w Radzie, która właśnie będzie wszystkim pozwalała na wyciągnięcie na 

koniec następnego roku wniosków, że tu rzeczywiście można wejść w dialog, można 

współpracować, bo najważniejsi są mieszkańcy. Ale oczywiście poza tym spełnienia 

marzeń, no i bliskości tych osób, które, na których nam najbardziej zależy. 

Wszystkiego dobrego w nowym roku, dziękuję. 
  

Magdalena Sekura-Nowicka – szanowny panie przewodniczący, panowie 

wiceprezydenci, szanowni państwo, wysoka rado, no nic mi innego nie pozostaje, jak 

również życzyć w imieniu tutaj wszystkich radnych Klubu Koalicji Obywatelskiej 

w Kaliszu również spokojnych Świąt Bożego Narodzenia, ale też wszystkiego dobrego 

na każdy kolejny rok nowego roku 2025. A już tak po swojemu powiem, że życzę 
państwu po prostu świętego spokoju, dziękuję bardzo. 

  

Mirosław Gabrysiak – panie przewodniczący, panowie prezydenci, szanowni państwo, 

wysoka rado, w imieniu swoim i jeśli pani mecenas pozwoli, Klubu Koalicji Kaliskiej, 

chciałem złożyć życzenia wszelkiej pomyślności w nowym roku oraz zdrowych, 

spokojnych, rodzinnych Świąt, chwili wyciszenia, kontemplacji i odpoczynku od 

codzienności, tak żeby też ten nadchodzący rok był dla nas wszystkich pomyślny 

i żebyśmy mogli zrealizować wszystkie swoje zamierzenia, dziękuję bardzo. 
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X. Punkt obywatelski. 

 
Żadna organizacja nie poprosiła o zabranie głosu w dniu dzisiejszym. 

 

Przewodniczący – szanowni państwo, chciałbym złożyć najserdeczniejsze życzenia 

z okazji nadchodzących Świąt Bożego Narodzenia, radości, miłości, spokoju i zdrowia 

na te najbliższe święta. Ale ponieważ również nie będziemy się widzieć w tym składzie 

już na pewno do nowego roku, mam nadzieję, że z większością jeszcze się spotkam 

i będziemy te życzenia jeszcze dalej przekazywać sobie, ale już dzisiaj też chciałbym 

złożyć życzenia jak najlepszego nadchodzącego roku. Roku, który, mam nadzieję, że 

będzie spokojny. Chciałbym, żeby był radosny. Chciałbym, żebyśmy w tym 

nadchodzącym roku mogli się realizować i powiększać swoje i umiejętności i wiedzę. 
Mam nadzieję, że wszyscy jesteśmy ciągle w takim wieku, że możemy powiększać 
i swoje kwalifikacje i wiedzę, więc tego państwu życzę. Życzę też dla tych, którzy, mam 

nadzieję, tak jak ja, podzielają tą opinię, łask bożych, bo te łaski boże po prostu w tych 

wszystkich życzeniach będą się zamykały. Jeszcze raz, jak najlepszego nowego roku. 

 

XI. Zamknięcie obrad. 

 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad, przewodniczący zamknął posiedzenie 

X sesji. Następna, XI sesja odbędzie się w lutym 2025 r.  

 

 

 
Przewodniczący 

Rady Miasta Kalisza 

/…/ 

Sławomir Lasiecki 

 

 

Sporządziła: 

19.12.2024 r. E. Pastuszak 

 

 

 

 
* Wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych, na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 

6 września 2001 r. o dostępie do informacji publicznej, jawność wyłączyła Katarzyna Wawrzyniak – 

naczelnik Kancelarii Rady Miasta. 

 

 


